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ÎMPOTRIVA RĂZBOIULUI ATOMIC!
In cursul anului 1954 peste 4900 'tere

nuri virane din regiunea Oradea au fost 
transformate în grădini de zarzavat. De 
pe ele s-au recoltat printre altele 980 tone 
de cartofi ceea ce a reprezentat 20 la sută 
din cantitatea totală necesară consumu
ri public. Adeasta a ușurat într-o mare 
măsură aprovizionarea de iarnă a popu
lației.

Am menționat încă din primele rînduri 
acest fapt — și el nu este singurul — 
pentru a arăta în ce mod a fost verifi
cată de practică însemnătatea acțiunii cu 
privire la extinderea și îmbunătățirea 
cultivării de cartofi, legume și zarzava
turi pe loturi individuale de către mun
citori și funcționari, inițiată de guvern și 
partid la începutul anului trecut. Hotărî
rea guvernului și partidului, publicată cu 
acest prilej arăta limpede sfaturilor popu
lare, organizațiilor sindicale și conduce
rilor de întreprinderi cum trebuie să pro
cedeze pentru a desfășura cu succes a- 
ceastă adțiune.

La începutul campaniei legumicole din 
anul tredut un număr de 128.673 saiariați 
au cultivat loturi individuale pe o supra
față de 4.462 hectare. Comitetele executi
ve ale sfaturilor populare, conducerile de 
întreprinderi și organizațiile sindicale au 
acordat sprijin cultivatorilor, atribuindrrle 
la timp terenurile, ajutîndu-i în pregăti
rea acestora pentru însămînțat, pentru 
buna întreținere a culturilor. Prin grija co
mitetelor executive ale sfaturilor populare 
și ale conducerilor de întreprinderi s-au 
difuzat în întreprinderi și instituții afișe 
dare arătau foloasele cultivării cu legume 
și zarzavaturi a terenurilor virane. S-au 
acordat totodată stimulente materiale cul
tivatorilor.

Iată factorii care au contribuit la obți
nerea unor recolte bogate pe loturile in
dividuale, la îndestularea cu legume și 
zarzavaturi a familiilor celor care le-au 
cultivat. Numai datorită unor asemenea 
măsuri s-a recoltat în regiuni ca Arad, 
Oradea, Suceava de pe .loturile individu
ale, o producție medie de dartofi la hectar 
de aproape 10.000 de kilograme.

Toate aceste rezultate incontestabile nu 
sînt. însă pe . măsura posibilităților care 
există în prezent în fiecare oraș și nu co
respund nici interesului crescînd pe care-1 
manifestă muncitorii și funcționarii de a 
cultiva astfel de terenuri. Iată temeiuri 
pentru ca acțiunea de cultivare a loturilor 
individuale să fie lărgită și intensificată 
și mai mult în acest an. Experiența anu
lui trecut a dovedit din plin că extinderea 
cultivării cu legume și zarzavaturi pe lo
turi individuale aduce o înlesnire efec
tivă și considerabilă în munca de aprovi
zionare a populației. La aceasta se ada
ogă faptul că numărul celor care cer să 
li se repartizeze noi loturi pentru culti
varea de legume și zarzavaturi, a crescut 
mult în ultimele luni. Iată de obligă orga
nele locale să studieze și să folosească 
toate posibilitățile pentru a mări suprafa
ța ce urmează a fi cultivată cu legume și 
zarzavaturi cu noi terenuri. O cercetare 
făcută cu atenție și seriozitate va duce în 
mod negreșit la descoperirea în fiecare 
oraș sau centru industrial a noi și noi 
terenuri dare stau nefolosite. Din păcate 
unele comitete executive ale sfaturilor 
populare mulțumite cu ce au obținut în 
cursul anului trecut au lăsat ca treaba să 
se desfășoare în prezent de la sine. Ele 
au neglijat astfel jnobilizarea activului 
sfatului popular ca și a tehnicienilor pen
tru identificarea de noi terenuri virane 
și nu au luat din vreme măsuri pentru 
pregătirea terenurilor în vederea însă- 
m’nțărilor de primăvară. Alte comitete 
executive, situîndu-se pe linia celei mai 
ușoare rezistențe, argumentează că în o- 
rașele respective nu mai există terenuri 
disponibile. Așa s-a înt’mplat în Capitală 
unde în decursul ultimelor patru luni 
s-au descoperit loturi în suprafață de 
numai 11 hectare. Cum se împacă acest 
lucru cu faptul că nrjma-i în raionul 23 Au- 
Igust există un teren de 20 de ha. neasa- 
■at, în raionul 1 Mai un teren d'e 17 ha. 
nefo’osit de multi ani, iar în raionul Tudor 
Vladimirescu cîteva loturi a căror apar
tenență nu se cunoaște încă. Situații ase-

--------------------------- o

mănătoare se pot întîlni și în regiuni ca 
Baia Mare, Sțalin, Regiunea Autonomă 
Alaghiară, etd. In orașul Deva din re
giunea Hunedoara și raionul .Cărei din 
regiunea Baia Mare, comitetele executive 
ale sfaturilor populare respective uitînd 
cu desăvîrșire de existența Hotărîrii gu
vernului și partidului din februarie 1954, 
au refuzat repartizarea de loturi salaria- 
ților pe motiv că n-au dispoziții, iar în 
alte cazuri comitetele executive au cerut 
cetățenilor care au cultivat loturi să facă 
noi cereri pentru anul în curs, cu toate că 
Hotărîrea arată precis că aceste terenuri 
vor fi repartizate muncitorilor și funcțio
narilor în folosință proprie pe mai mulți 
ani. Exemple ca cele de mai sus, pe lîngă 
că dezvăluie faptul condamnabil al necu
noașterii hotărîrilor guvernului și parti
dului de către unii activiști ai sfaturilor 
populare, duc la descurajarea celor dori
tori să cultive loturi individuale.

Primăvara este aproape. Timpul rămas 
pentru identificarea de noi terenuri vira
ne, pentru atribuirea lor oamenilor mun
cii, și pentru pregătirea cultivării a- 
cestor terenuri, este extrem de scurt. Iată 
de ce, procedînd cu toată operativitatea 
comitetele executive ale sfaturilor popu- 

delor din centrele 
treacă cu hotărîre 
lipsurilor amintite 
bune condiții a a- 
sine înțeles că ele

Au semnat 
apelul

PLOEȘTI (de -la co
respondentul nostru). 
— Acțiunea de semna
re a Apelului de la 
Viena, a găsit un larg 
ecou în rîndurile cetă
țenilor din regiunea 
Ploești. Atît în cele 
714 adunări organiza
te pînă acum în între
prinderi, instituții și 
sate, precum și cu 
sprijinul celor 3385 
echipe care au vizitat 
cetățenii la domiciliu, 
au fost depuse pe Apel 
pînă în ziua de 24 fe
bruarie 381.332 sem
nături. Numai în ora
șul Ploești au semnat 
pînă, acum 51.000 lo
cuitori, iar în circum
scripția orășenească în 
care a activat echipa 
condusă de deputatul 
Nicolae Paulescu nu 
a rămas nici un om 
matur care să 
semnat Apelul 
triva războiului 
mic.lare orășenești și ale 

industriale trebuie să 
,1a lichidarea tuturor 
și la desfășurarea în 
cestei acțiuni. E de la 
nu vor putea realiza acest lucru fără o 
mobilizare largă a activului lor, ca și a 
deputaților, în acțiunea de identificare de 
noi terenuri. Trebuie folosit mult mai 
mult da pînă acum ajutorul comisiilor și 
al delegatelor de femei, al responsabili
lor de circumscripții electorale, care să 
îndrume gospodinele în ceea ce privește 
pregătirea terenurilor legumicole, spriji- 
nindu-le la efectuarea lucrărilor de arat, 
săpat și îngrășat pămîntul, la executarea 
probelor de germinație a semințelor, la 
pregătirea răsadnițelor, etc.

Comitetele executive ale sfaturilor 
populare trebuie să asigure pe Cultivato
rii de loturi individuale, cu răsaduri pro
curate de la gospodăriile anexe sau alte 
unități de stat, precum și cu necesarul de 
semințe de legume și zarzavaturi. Cade 
în sarcina directă a comitetelor executive 
de a ține o evidență precisă a loturilor 
individuale repartizate. Ele trebuie să țină 
cont de repartizările făcute, de cerințele 
planului de sistematizare al orașului. Nu 
trebuie să se mai întîmple Cazuri ca ace
lea din Bacău, Tg. Neamț și din Capitală 
unde comitetele executive ale sfaturilor 
populare respective după ce ,au atribuit 
cetățenilor loturi individuale, au hotărît 
începerea de lucrări de construcții pe te
renurile pe care aceștia însămînțaseră deja 
legume și zarzavaturi. După cum e și fi- 
resC, asemenea lucruri nu duc la sporirea 
numărului cultivatorilor.

Trebuie acordată, cultivatorilor o mai 
temeinică îndrumare și sprijin tehnic. In 
aoest scop Ministerul Agriculturii și Sil 
viculturii va trebui să pună la timp, la 
dispoziția lor, broșuri cu indicații agro
tehnice privind cultivarea diferitelor spe
cii de legume și zarzavaturi. La rîndul 
lor comitetele executive ale sfaturilor 
populare trebuie să dea încă din primele 
zile ale campaniei de însămințări de pri
măvară, un ajutor efectiv cultivatorilor de 
loturi individuale, obligînd pe agronomii 
și tehnicienii legumicoli ai sfaturilor 
populare să le arate acestora practic pe 
teren cum trebuie să lucreze. Trebu’e dată 
o mai mare atenție popularizării impor
tanței grădinăritului pe loturi individuale, 
folosind în adest scop exemplul și expe
riența cultivatorilor fruntași.

In acest an producția de cartofi, legu
me și zarzavaturi obținută pe loturle in
dividuale trebuie să fie cu mult mai mare 
ca cea de anul trecut. Pentru aceasta e- 
xistă toate condițiile. Fotosindu-le 
cu pricepere, stimulînd și sprijinind prin 
mijloacele de care dispun, activitatea cul
tivatorilor pe loturi individuale, comite
tele executive ale sfaturilor populare vor 
contribui astfel la îmbunătățirea aprovi
zionării oamenilor muncii de la orașe cu 
legume și zarzavaturi.

*
ORADEA (de 

respondents nostru). 
— Zilnic la sediul Co
mitetului regional de 
luptă pentru pace din 
Oradea continuă să so
sească noi vești din 
cuprinsul regiunii, pri
vind largul atașament 
al oamenilor muncii 
față de hotărtrile lua
te la Viena de Biroul 
Consiliului Mondial al 
Păcii, 
de cetățeni 
pînă acum 
pe Apel.

In 24 de 
deri și instituții 
orașul Oradea toți 6a- 
lariații și-au pus sem
năturile pe Apel. De 
asemenea, au semnat 
Apelul și locuitorii 
cartierului nr. 2 din 
Calea Proletarilor, un
de acțiunea de strînge. 
re a semnăturilor a și 
luat sfîrșit.

Peste 140.000 
și-au pus 

semnătura

ÎHtrepr’n-
din

Arta

Cetățenii patriei noastre sprijină cu însuflețire 
Declarația Marii Adunări Naționale

In întreprinderi și instituții continuă să 
se desfășoare numeroase adunări și convor
biri în cadrul cărora oamenii muncii își ex
primă adeziunea unanimă față de politica 
externă a 
expusă in 
na'.e și în 
ghiu-Dej, 
niștri.

La uzinele textile „7 Noiembrie" din Ca
pitală s-au organizat vineri la amiază con
vorbiri pe sectoare în cadrul cărora munci
torii și-au manifestat hotărîrea de a sprijini 
politica statului nostru îndreptată cu consec
vență spre slăbirea încordării internaționale, 
spre înlăturarea primejdiei unui nou război.

Țesătoarea Maria Nicola, fruntașă în pro
ducție, a spus printre altele : „Noi aprobăm 
in întregime importantele documente ale se
siunii Marii Adunări Naționale. Alianța și 
prietenia noastră cu Uniunea Sovietică, 
bastionul păcii și libertății popoarelor, cu 
marea Chină Populară și cu celelalte țări 
democrat-populare sînt chezășia apărării in
dependenței și libertății patriei noastre împo
triva uneltirilor cercurilor agresive”.

„O importantă contribuție pe care trebuie 
L-o dăm cauze) păcii — ai spus maistrul me
canic I. Rahmilovici — este îndeplinirea și 
depășirea planului de producție al uzinelor 
noastre. întărirea patriei duce la întărirea

guvernului țării noastre, politică 
Declarația Marii Adunări Naț’O- 

cuvîntarea tovarășului Gh. Gheor- 
președintele Consiliului de Mi-

frontului păcii pune o stavilă de netrecut în 
calea ațițătorilor la război11.

Au mai luat cuvîntul maistrul Marin Pa- 
raschiv, țesătoarea Rădița Schwartz, frun
tașă în producție, și alții.

★

Oamenii muncii din orașul Iași au primit 
cu deosebit interes Declarația Marii Adurfăci 
Naționale a R.P-R., manifestîndu-și în ca
drul a numeroase adunări hotărîrea de a 
sprijini cu toate puterile politica de pace 
și progres pe care o duce țara noastră, ală
turi de U-R-S.S., R. P. Chineză și cele
lalte țări d« democrație populară.

La atelierele C.F.R- ,-Ilie Pintilie11 au a- 
vut loc în fiecare secție convorbiri cu agita
torii. La o asemenea convorbire muncito
rul fruntaș Vasile Tinică a spus printre al
tele: „Susțin din toată inima 
Marii Adunări Naționale. Noi, 
Atelierelor „Ilie Pintilie11, ca și 
muncii din întreaga țară, 6Întem sinceri iu
bitori de pace, dar nu ne temem de ame
nințări. Nu ne vom precupeți eforturile în 
producție pentru a contribui astfel la întări
rea patriei noastre, la năruirea planurilor 
imperialiștilor, care pregătesc războiul ato
mic11- „

Asemenea adunări au avut loc șl în arte 
și Instituții din țară.

(Agerpres)

Declarația 
muncitorii 

oamenii

întreprinderi
i

nu fi 
împo-

Semnături de milioane.

la co-

și milioane de semnături
Desen de A. RIK

are nevoie de
Semnînd Apelul 

pentru pace îmi 
vine în minte fraza 
sublimă din Missa 
Solemnis a lui Be
ethoven: „Dona no. 
bis pacem“... (Da
ne nouă pace...).

Toți acei care au 
artă, toți acei care au creat sau 
au muncit in vreun 
cîmpul artei, știu că 
nevoie de pace.

Noi nu putem dori 
cu grozăviile și ororile lui, cu 
sărăcia și mizeria pe care o

EGIZIO MASSINI
maestru emerit al artei 

din R,P.R și laureat 
al Premiului de Stat

trăit pentru

fel în 
arta are

războiul

pace
samănă pe supra
fața pămîntului.

Noi trebuie să ne 
unim puterile pen
tru a păstra co
morile de artă și 
cultură pe care o- 
menirea le-a putut 

să facem din artastrînge și
noastră un prilej de cunoaștere 
și de prețuire între popoare.

Resping cu hotărîre spectrul 
războiului și semnez din toată 
inima pentru pace, pentru 
viață.

Hotărîrea 
noastră

Cu puțin timp 
urmă am terminat 
curs de trei luni pen
tru pregătirea biblio
grafilor și am început 
să lucrez la colectura 
bibliotecilor de pe 
lîngă Centrul de li
brării și difuzare a 
cărții din Bacău.

Acum cîteva z'le 
am semnat, împreună 
cu tovarășii mei de 
muncă, Apelul pentru 
interzicerea armei a- 
tomice. Lîngă semnă
turile noastre am pus 
hotărîrea de a munci 
mai bine, de a spriji
ni pe toți oamenii cin
stiți în însușirea cît 
mai multor cunoștin
țe, prin punerea la 
timp în mina lor a 
cărților pe care le re
partizăm. Lîngă sem
năturile noastre am 
pus hotărîrea de a 
lupta pentru zădărni
cirea planurilor celor 
ce vor să distrugă o- 
menirea, cu toate co
morile ei culturale și 
spirituale.

Spre deosebire de 
majoritatea cărților 
d’n țările robite capi
talismului, cartea edi
tată în țara noastră o- 
glindește realizările 
gîndirii progresiste 
din țară și de peste 
hotare. Poporul nos
tru dorește să-și con
struiască în pace via
ta nouă, pe care a 
pornit cu pași hotărîți. 
Tocmai de 
pus lîngă 
pe Apel 
noastră de 
de a apăra 
noastră nouă și libe
ră, împotriva celor» 
ce încearcă s-o tul
bure.

COCA ANTONIU
bibliograf—Centrul 

de librării și difu
zare a “ ~

în 
un

aceea am 
iscăliturile 

hotărirea 
a păstra, 

viața

cărfii-Bacău.

marilor noastre
Prof. dr.

AMILCAR VASILIU
Directorul secției 

de Agrotehnică l.C.A.R.

In numele
Am trăit vremuri

le extrem de grele 
ale celor, două răz
boaie mondiale. Mă 
neliniștește chiar 
numai g?ndul că ar 
putea să revină 
grozăviile războiu-
.ui — de data aceasta incompa
rabil mai mari decît cele cunos
cute pînă acum.

Prin aprinderea unui nou 
război, munca pașnică de cer
cetare științifică bine înfiripată 
ia noi în domeniul agriculturii, 
unde lucrez și eu, ar primi o 
grea lovitură.

Cum s-ar putea rezolva atîtea 
probleme ale agriculturii noas-

idealuri
altfel decît 

munca inten- 
și entuziastă

tre 
prin 
să 
din timp de pace?

Ca oameni și ce
tățeni, 
marilor 
dealuri și răspun

deri, trebuie să facem eforturi 
pentru oprirea oricărei unel
tiri care are ca scop tulburarea 
liniștii sau încearcă să ne sub

juge munca și independența.
Semnăm Apelul pentru pace 

cu hotărîrea s-o apărăm și s-o 
impunem celor dornici de aven
turi.

în numele 
noastre i-

Pregătirea lucrărilor agricole de primăvară
înainte de termen

Țăranii muncitori din satul Ionășeni din 
raionul Trușești, se pregătesc de zor pentru 
campania de însămințări.

Cetățenii din circumscripția electorală 29, 
au pornit la întrecere patriotică cu celelalte 
circumscripții avind ca obiectiv principal 
terminarea pînă la sfîrșitul lunii a reparații
lor la toate uneltele.

Ca urmare a acestei întreceri reparația 
uneltelor pentru campania de primăvară a 
fost terminată înainte de termenul stabilit.

Cooperativa din sat s-a pregătit și ea pen
tru însămințări, aprovizionindu-se cu unelte 
agricole necesare campaniei. Andrei I. P. 
Nicolae și Nicolae N. Constantin și-au cum
părat pluguri noi de la cooperativa din sat.

Țăranii muncitori din satul Ionășeni 
așteaptă acum sfatul și îndrumarea tehni
cienilor pentru a începe însăm'nțările.

V. BEJENARU 
corespondent voluntar

Colaborare frățească
In luna ianuarie, la gospodăria de stat 

Tîmburești, raionul Gura Jiului, au sosit trei 
maiștri de la întreprinderea „Balanța11 Sibiu 
cu scopul de a sprijini lucrările de pregătire 
pentru campania agricolă de primăvară.

Aducînd diferite scule și piese noi trimise 
de întreprinderea „Balanța11 Sibiu ei au com
pletat în primul rînd utilajul celor trei ate
liere. împreună cu mecanizatorii și tracto
riștii s-au alcătuit apoi trei echipe.

In timpul liber cei trei maiștri au studiat 
posibilitățile de confecționare chiar în atelie
rele gospodăriei a arcelor spirale necesare 
semănătorilor mecanice. Aplicarea acestei 
inițiative a redus prețul unitar de cost al 
reparațiilor la maximum.

Rezultatul măsurilor luate din timp de 
conducerea gospodăriei ca și al aces'ei co
laborări s-a văzut în scurt timp. Din 19 
tractoare, 14 au fost reparate și revizuite 
De asemenea au fost puse la punct 15 plu
guri de tractor, 15 semănători, 11 cultiva
toare. 4 discuitoare, 88 de grape și 3 mo
toare.

ENACHE BORȚOI 
corespondent voluntar

Reuniune dedicată poeziei 
în lupta pentru pace

Vineri seară, a avut Ioc la Casa Scriito
rilor din calea Victoriei nr. 115 o reuniune 
dedicată poeziei în lupta pentru pace.

A prezidat acad. M. Sadoveanu, președin
tele Uniunii Scriitorilor din R.P.R. Reuniunea 
a fost deschisă de scriitorul Geo Bogza.

Poeții M, Beniuc, R. Boureanu, M. Bres- 
lașu, Dan Deșliu, Mihu Dragomir, E. Frunză, 
E. Jebeleanu, E. Majtenyi, T. Mă'nescu. Ve- 
ron'ca Porumbacu, Cristian Sîrbu, A. Margul- 
Sperber, N. Tăutu, Cicerone Theodorescu, 
Gh Tomozei, V. Tulbure și alții au citit din 
operele lor. .

La seara literară au participat scriitori, stu- 
denți ai Institutului de literatură și critică 
literară „M. Eminescu” și numeroși oameni 
ai muncii, care au ascultat cu viu interes 
lecturile poeților noștri. (Agerpres)

In memoria lui Aurel Șefu
GALAȚI (de la corespondentul nostru). — 

Deunăzi, un număr de 33 familii de țărani 
muncitori din comuna Zăvoaia, raionul Căl- 
mățui, au format o întovărășire agricolă. Ță
ranii muncitori întovărășiți s-au angajat să 
lucreze în comun cele 115 ha. de teren în așa 
fel Incit să dobîndească recolte cît mai bo
gate.

In dorința de a cinsti memoria lui Aurel 
Șețu, fiu devotat al poporului nostru, căzut 
la datorie în urma atacului banditesc săvîr- 
șit de banda de legionari — slugi ticăloasa 
ale imperialiștilor americani — asupra lega- 
tiei R.P.R. de la Berna ei au hotărît ca în
tovărășirea lor să poarte numele : întovărăși
rea agricolă „Aurel Șețu“.

Succesele ofelarilor
HUNEDOARA. — In Ziua de 24 februarie 

colectivul oțelăriei Speciale a combinatului 
metalurgic „Gh. Gheorghiu-Dej“ din Hune
doara și-a îndeplinit planul de producție pe 
luna februarie. Și de data aceasta in fruntea 
întrecerii socialiste s-a situat echipa primto- 
pitorului Florian Haiduc, care și-a realizat 
graficul celor 23 de zile în proporție de 111,6 
la sută.

O*,clarii de la cuptoarele Siemens Martin 
au elaborat în această lună 56 de șarje ra
pide. Numărul cel mai mare de șarje elabo
rate după metoda Matulineț revine brigăzi
lor de tineret conduse de primtopitorul Va- 
sile Costache și Valeriu Lăbuneț.

Agregai pe șenile 
pentru recoltat stuful

Oameni de știință, tehnicieni experimentați, 
întreprind de cîțiva ani în Delta Dunării 
studii amănunțite privind realiza.rea unor a- 
gregate care să înlocuiască munca manuală 
de recoltare a stufului. Un grup de specia
liști din.cadrul Ministerului Industriei Meta
lurgice și Construcțiilor de Mașini a con
struit de curînd un agregat pe șenile. La e- 
laborarea proiectului ca și în timpul cons
trucției s-a ținut seama ca noul agregat pe 
șenile să poată recolta stuful șl în condițiile 
de plutire. Vehicolul purtător și agregatul 
de recoltat sînt acționate de un motor tip so
vietic de 40 CP. Viteza de acces pe teren 
este de 4—6 km. pe oră, viteza maximă de 
tăiere atinge 1,5 km./oră. Recoltatul se face 
pe un front de 5 m. In 8 ore mașina poate 
recolta 1500—2000 snopi de stuf. Acum se fac 
noi experiențe în Deltă cu mașina pe șenile 
de recoltat stuf. (Agerpres)

sarcină de frunte
Mai sînt puține zile pînă la începerea lucrărilor agricole de primăvară. De 

aceea, oamenii muncii de pe ogoare își sporesc eforturile pentru a termina grab
nic pregătirile necesare.

Știrile venite din diferite colțuri ale țării ne informează că peste tot pre
gătirile sînt pe sf îrșite. Totuși, se mai constată că pe-alocuri nu s-a dat toată aten
ția reparării utilajului agricol și pregătirii semințelor. Pentru aceasta, se cere o 
intensificare a tuturor pregătirilor pentru ca 
decurgă în cele mai bune condițiuni.

Centru de închiriat unelte, 
sau... muzeu

lucrările agricole care se apropie să

In ateliere proprii
TIMIȘOARA (de la corespondentul nos

tru). — La începutul acțiunii de pregătire 
în vederea însămințărilor de primăvară loan 
Viță, președintele gospodăriei agricole colec
tive „Vasile Roaită11 din comuna Fădimac, 
raionul Făget, împreună cu ceilalți membri 
ai consiliului de conducere au elaborat pla
nul organizatoric și apoi au trecut să-1 tra 
ducă în viață, cu ajutorul colectiviștilor. 
S-au lovit însă de o greutate pe care nu o 
prevăzuseră. Uneltele și atelajele de reparat 
erau mai multe decît au socotit ei. Și era 
greu să le ducă pe toate la centrele de re
parații din alte comune deoarece drumurile 
sînt desfundate și anevoioase. Pe de altă 
parte, n-aveau garanția că ele vor fi repa
rate în cel mai scurt timp.

Și iată că într-o zi, fierarul gospodăriei 
propuse președintelui : „De ce n-am avea și

Două s

noi
neri ?!“...

„Intoadevăr, de ce n-am avea ? 1“... zise 
președintele, mirat de vorbele fierarului. „Om 
fi noi tineri, dar la gospodărie trebuie...11 In 
minte i-a încolțit un gind.

Iși spuse gîndul în prima adunare gene
rală și cum el fu aprobat de toți, gospodă
ria agricolă col-ectivă din Fădimac și-a or- 
ganizat ateliere de reparații proprii.

In prezent, datorită hărniciei fierarului Ion 
Covaci, brigadierului Sîrbu Pantelie și altor 
colectiviști s-au reparat toate semănătorlle, 
plugurile, grapele și căruțele. De asemenea, 
colectiviștii din Fădimac au selecționat să- 
mnța, au transportat bălegarul, și au trecut 
apoi la pregătirea grădinii de legume ș' 
zarzavaturi.

atelierele noastre? Ce-i dacă sîntem ti-

c r i s o r i
TG. MUREȘ (de la corespondentul nos

tru). — Acum citeva săptâmîni, la Atelie
rul central de reparații auto din Tg. Mureș 
au sosit două scrisori: prima, oficială; aviza 
sosirea în gară a unui număr de 10 motoare 
de tractoare din regiunea Galați ; a doua 
tot de la Galați, era o rugăminte a meca
nizatorilor gălățeni, adresată muncitorilor 
ttrgumureșenl. Le cereau să le repare trac-

toare: „ca să putem scoate din pămîntul 
țării rod și mai bogat...*1

Strungarii, rabotorii și montorii Atelieru
lui de reparații auto au răspuns mecaniza
torilor gălățeni. Cu 10 zile înainte de ter
men au fost expediate primele șase motoare 
reparate în mod exemplar. Pe peretele va
gonului în care au încărcat motoarele au 
scris : „Pentru rodul bogat al muncii fră
țești-.

CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 
—- Acum cîțiva ani, țăranii muncitori din co. 
muna Țînțăreni s-au bucurat afl'nd că și pe 
lângă cooperativa lor va funcționa un cen
tru de închiriat unelte. De aceea Vidată ce 
a venit vremea muncitor agricole, zeci de 
locuitori au început să se îndrepte spre clă
direa din centrul comunei, unde auziseră că 
s-a deschis centrul: unul avea nevoie de un 
plug, altul voia să însămînțeze orzul cu 
mașina.

Numai că fiecare făcea calea întoarsă așa 
cum venea, adică tot fără plug, fără semă
nătoare, sau fără prășitoare.

Credeți cumva că nu luase fijnță centrul, 
sau că n>u avea rnelte? Nu, nu aceasta era 
cauza. C.entrul exista, unelte avea și totuși... 
nu era ce închiria. Multora nu le venea să 
creadă: „Cum nu sînt pluguri!?11 ziceau ei 
privind 'n magazie unde, într adevăr nu era 
unul, ci 10... 14 pluguri. Dar se dumireau de- 
îndată ce puneau mina pe ele. Plugurile erau 
vechi și grele de nu le puteai urni. Cum a- 
veau să le poarte atunci bietele vite p» 
dealurile Țînțărenilor? Mai existau în maga
zia centrului de închiriat și alte „unelte11. 
Erau două pluguri de tractor, a căror greu
tate nu s-a încumetat însă nimeni s-o în
cerce.

Au trecut ani de atunci. In sat la Țînță
reni multe lucruri s-au schimbat. Numai la 
centrul de închiriat unelte al cooperativei nu 
s-a schimbat nimic. Ba ceva tot 6-a schim
bat. Plugurile de tractor și celelalte pluguri 
ce nu pot fi folosite stau acoperite de pra
ful uitării în vreme ce țăranii muncitori din 
Țînțăreni folosesc pluguri ușoare,

Pe la centrul de nchiriat unelte nu mai 
dau. Nici nu au de ce. Unii îndrăznesc 
doar să propună conducerii U.R.C.C. Filiași 
să schimbe denumirea centrului lor de închi
riat unelte agricole în ....Muzeu de unelte a-
gricole*.

1



Pag. a 2-a R^mînia liberă Stmbătă 26 februarie 1955 — Hr. 3239

DEPUTĂȚII ȘI ALEGĂTORII LOR
Preocuparea comisiei permanente pentru aprovizionarea populației

Preocupîndu-se de problema 
îmbunătățirii aprovizionării 
populației din regiunea noastră, 
mai mulți membri ai comisiei 
permanente de gospodărie co
munală și industrie locală a 
sfatului popular regional Craio
va au sezisat faptul că există 
numeroase eleștee și bălți care 
stau nefolosite. Pe baza acestor 
sezisări am trecut încă din 
anul trecut la studierea posibili
tăților de repopulare a acestor 
eleștee și bălți, în vederea do- 
bindirii unei producții sporite de 
pește.

In acest scop, dintre membrii 
comisiei permanente și ai acti
vului de cetățeni, am format 
un colectiv de studiu compus 
din Ing. I. lonescu de la Între
prinderea Piscicolă-Corabla, ing. 
Ion Luță din direcția agricolă 
și doi delegați ai sfatului popu
lar regional. Intocmindu-și un 
plan de muncă operativ, aceștia 
au făcut studii și sondaje în 
raioanele Corabia, Craiiova și 
Caracal. Pe baza constatărilor 
s-a întocmit o primă documen
tație privind 16 lacuri și eleștee, 
trăgindu-se în general conclu
zia că exploatarea unora se 
face nerațional, sfaturile popu
lare comunale neacordind în
grijirea necesară. In documen
tația făcută se prevedeau de a- 
semenea și lucrările necesare 
pentru reamenalarea diferitelor 
lacuri și eleștee. Așa de pildă, 
in comuna Cezieni, raionul Ca
racal s-a constatat existența pe

valea pîrîului Zambila a unui 
iaz în suprafață de 3,5 ha., care 
de zeci de ani nu mai este fo
losit. Pentru a fi redat culturii 
piscicole s-au prevăzut lucrări 
ca exploatarea terasamentelor, 
înălțarea digurilor cu 1 m. și 
lărgirea coronmentului cu 0.50 
m. De asemenea, s-au prevăzut 
și posibilitățile de executare a 
acestor lucrări cu resurse lo
cale.

Socotind însă că această do
cumentare nu este suficientă 
pentru a o prezenta comitetului 
executiv regional, am convocat 
la 15 noiembrie 1954, o ședin
ță lărgită la care au participat 
cadre tehnice, ingineri și cer
cetătorii științifici din regiunea 
noastră. Referatul prezentat a 
fost urmat de discuții ample, cu 
care prilej s-au făcut o serie 
de propuneri prețioase. Astfel, 
prof. Stratula de la Institutul 
Agronomic Craiova a propus a- 
menajarea unui bazin pe o su
prafață de 10 ha. între Studina 
și Studinița, deoarece acest te
ren este impracticabil pentru a- 
gricultură. De asemenea, tov. 
prof. Stratula, a făcut o propu
nere deosebit de prețioasă în 
sensul că creșterea peștelui dă 
bune rezultate și în orezării, lu
cru care poate fi înfăptuit și în 
regiunea noastră.

O altă propunere a fost cea 
cu privire la înființarea unei 
crescătorii de pește în regiune, 
pentru a se crea în felul acesta

sursa de repopulare a lacurilor 
și eleșteelor.

Tot în cadrul acestei ședințe 
s-a luat hotărirea de a se lărgi 
documentarea făcută prin asi
gurarea unor monografii pe ra
ioane în care să se consemneze 
amănunțit starea eleșteelor și 
iazurilor existente, lucru care 
este acum deja înfăptuit.

După discutarea în cadrul co
mitetului executiv regional a 
acestei probleme, pe baza între
gii documentații dobîndite, a 
rost întocmit un plan concret 
de muncă. In vederea rezolvării 
problemelor de ordin tehnic, 
sarcina a revenit Inspectoratu
lui piscicol-Craiova, care prin 
cadrele sale tehnice duce în pre
zent o muncă încununată de 
succese.

In urma studiului făcut, o se
rie de iazuri și eleștee pot fi da
te în folosință în primăvară. La 
propunerea ing. I. Mitea de la 
Inspectoratul piscicol Craiova, 
iazul de la Băileștî poate intra 
în producție prin executarea a 
150 m. terasament, un gard și 
un grătar în fața podului, lu
crări de o valoare minimă. Tot 
în urma studiului ing. I. Mi
tea, mlaștina care există în ora
șul Băilești și pentru a cărei 
înlăturare se prevedeau lucrări 
ample, costisitoare, se poate 
transforma prin ridicarea nive
lului apei cu cca 1 m. și cons
truirea unui stăvilar cu vane, 
într-un loc de creștere a pești
lor și pescuit sportiv.

Acțiunea inițiată de comisia 
permanentă de gospodărie comu
nală și industrie locală a sfa
tului popular regional Craiova 
cu privire la dezvoltarea pisci
culturii în regiunea Craiova 
va prinde viață odată cu înce
perea primelor lucrări.

Odată această problemă re
zolvată noi am prevăzut noi 
studii pentru a le prezenta co
mitetului executiv în cursul pri
mului trimestru a! anului.

In perioada actuală planul de 
muncă al comisiei noastre per
manente prevede tot pe li
nia îmbunătățirii aprovizionării 
populației, studierea posibilită
ților de dezvoltare a centrelor 
de prelucrat și conservat fructe 
și legume. Astfel, se vor iden
tifica și fixa centrele din raioa
nele Novaci, Oitețu, Corabia 
și Tg. Jiu, avîndu-se în vedere 
amenajări necesare pentru în
ceperea producției în acest an. 
Pe baza experienței cîștigate 
pînă acum, vom căuta și de data 
aceasta să antrenăm activul de 
cetățeni, să ne însușim suges
tiile oamenilor muncii din re
giune, condiție de seamă în re
zolvarea cu succes a acestor 
sarcini în lupta pentru continua 
îmbunătățire a aprovizionării 
populației.

, T. BULUM 
vicepreședinte al comisiei 
permanente de gospodă
rie comunală și industrie 
locală a sfatului popular 

regional Craiova

Cu deputatul nostru ne mîndrim
Noi, cetățenii din circumscrip

ția electorală nr. 19 din orașul 
Birlad, am ales ca deputat in 
sfatul popular orășenesc pe tov. 
Mihai Ariton, salariat la P.T.T. 
De cind se ocupă de rezolvarea 
problemelor gospodărești ale cir
cumscripției noastre, tov. Ariton 
a reușit să antreneze in această 
muncă un număr însemnat de 
cetățeni și astfel să obțină o 
serie de realizări.

Lucrul cel mai însemnat pe 
care-1 putem spune despre mun
ca deputatului nostru, este fap
tul că el ține o legătură strînsă, 
aproape zilnică cu alegătorii 
săi. In mod organizat noi ne in- 
tilnim odată pe lună, intre 15-25 
ale fiecărei luni. Cu acest prilej 
discutăm greutățile pe care le 
înt mpinăm in diferite probleme 
gospodărești, și ii înfățișăm de
putatului propunerile și cerințele 
noastre.

In cadrul acestor adunări pe

care deputatul nostru le-a ținut 
cu noi s-a născut propunerea de 
a se deschide pe strada noastră 
o farmacie, apoi o sucursală a 
„Librăriei noastre". Tot la o 
astfel de adunare s-a propus să 
se construiască un nou cinema
tograf, iar terenul de lingă el 
să fie transformat într-un parc, 
etc.

In atară de aceste adunări ce 
se țin regulat, în fiecare lună, 
tovarășul Ariton trece pe la 
casele noastre, ne mai întrea
bă de nevoile noastre, ne mai 
îndeamnă la treabă atunci cînd 
vreo lucrare este în curs.

Un alt lucru care este foarte 
însemnat in munca lui de depu
tat, este faptul că tov. Arilon'dă 
totdeauna exemplu personal. Nu 
este lucrare pe care s-o fi inițiat 
șl început, ca deputatul nostru 
să nu se afle zilnic în fruntea 
oamenilor. După ce s-a hoiărit 
ridicarea cinematografului „23

August", în fruntea cetățenilor 
care veneau, la muncă volunta
ră, să care pietriș, să sape fun
dația, etc., se afla totdeauna tov. 
Ariton.

Deputatul nostru se ocupă 
de fiecare lucru pe care noi, a- 
iegătorii, i-] aducem la cunoș
tință, pînă ce reușește să-] re
zolve. Așa s-a înt.mplat cu ciș
meaua pe care o avem a- 
cum lîngă școala de băieți nr. 
1, așa a fost cu materialul lem
nos și cartonul asfal at de care 
avea nevoie tov. Rădulescu, un 
alegător, pentru a-și acoperi o 
magazie. Ocupîndu-se personal 
de nevoile noastre, deputatul 
nostru a intervenit la întreprin
derea Comunală pentru ca și pe 
strada noastră căruțașii să 
stringă regulat gunoiul din 
curțile cetățenilor, lucru care as
tăzi este rezolvat.

Exemplul personal, legătura 
strînsă cu noi, cetățenii care

l-am ales, grija pentru rezolva- 
• rea problemelor noastre fac ca 

tov. Ariton să reușească să a- 
tragă în jurul său un mare 
număr de alegători cu care el 
duce la bun sfîrșit cele propuse 
în adunările noastre și întregul 
său plan de activitate.

Faptul că în circumscripția 
noastră electorală, am obținut o 
serie de realizări gospodărești se 
datorează nu numai spiritului 
gospodăresc al cetățenilor ci Șl 
deputatului nostru, care ne-a a- 
tras în această muncă și ne 
mobilizează mereu în activitatea 
cetățenească, fiind un exemplu 
pentru noi.

PANTELIMON CIHODARU 
profesor

ELENA DASCALU 
casnică

alegători din circumscripția 
electorală orășenească 

nr. 19-Blrlad

Pentru asigurarea condițiilor de circulație pe drumurile publice
In vederea asigurării condițiilor necesare 

unei circulații nornjale pe drumurile publice 
și in localități, obligații importante revin sfa
turilor populare. Comitetele executive ale 
sfaturilor populare au datoria să întrețină în 
bune condițiuni drumurile, podurile, să a- 
șeze în localități și pe șosele tablele indica
toare .necesare. Ele au de asemenea sarcina să 
asigure buna funcționare a semnalizatoarelor 
electrice, să marcheze, prin pavarea cu pietre 
albe, trecerile pentru pietoni, etc.

Urmărind traducerea în viață a acestor 
sarcini, unele comitete executive ale sfatu
rilor populare au dus o muncă susținută și 
au obținut unele realizări. De exemplu, comi
tetul executiv al sfatului popular al regiunii 
Stalin se îngrijește de buna întreținere a dru
murilor și podurilor, reușind să instaleze pe 
majoritatea șoselelor semnele indicatoare 
necesare.

Stat însă sfaturi populare care n-au aceas
tă preocupare. De pildă, comitetul executiv 
al sfatului poputar regional Ploești nu asigu
ră repararea și întreținerea șoselelor din raza 
regiunii. Pe șoseaua Albești—Urlați și pe alte 
drumuri din cuprinsul regiunii zac de luni de 
zile grămezi de piatră, fără ca cineva să se 
îngrijească de folosirea lor pentru repararea

drumurilor. Șosele ca Măgurele—Bălțești, 
Viîlcănești—Co.sminele și altele se găsesc în- 
tr-o stare proastă fără ca sfatul popular regio
nal sau cel al raionului Teleajen să între
prindă vreo acțiune pentru a le repara.

Urmările acestei nepăsări sînt uzarea pre
matură a autovehiculelor care circulă pe a- 
ceste artere, precum și întîrz-ierlile ce se pro
duc în efectuarea transporturilor.

Pe șoselele și în localitățile regiunii Ploești 
lipsesc numeroase table indicatoare strict 
necesare pentru buna desfășurare a transpor
turilor. Deși acum cîteva luni s-au confecțio
nat 80 de table indicatoare necesare în orașul 
Ploești, totuși ele stau și acum neașezate la 
locuri cuvenite.

De același dezinteres și lipsă de spirit gos
podăresc dă dovadă și comitetul executiv al 
sfatului popular al regiunii Pitești. Comitetul 
executiv nu intervine ca secția Drumuri și 
Poduri a regiunii să controleze secțiile raio
nale și să le tragă la răspundere pentru modul 
defectuos în care muncesc, pentru proasta în
treținere a unor drumuri, ca de exemplu ace
lea din raioanele Curtea de Argeș, Toipolo- 
veni, Vedea, etc.

Lipsuri serioase are și comitetul executiv 
ai sfatului popular al Capitalei în domeniul

asigurării condițiilor necesare pentru o cir
culație normală în orașul București. Astfel, 
de luni de zile se tărăgănează redarea în cir
culație a liniei tramvaielor 1, 4 și 19 pe por
țiunea Căuzași—Piața 1848 din cauza unui 
imobil ce trebuie demolat. Urmările acestei 
tăirăgăneli se resfrîng în aglomerarea circu
lației tramvaielor pe traseul Piața 28 Martie.

Circulația decurge anevoios pe unele artere 
din Capitală și din cauza lipsei de interes a 
secției de gospodărie comunală pentru iezo.1- 
varea unor probleme ca mutarea unor sem
nalizatoare electrice în intersecțiile aglome
rate (Bd. Tolbuhin ou Șos lancului, Șos. 
Viilor cu Calea Rahovei, etc.), iluminarea 
unor străzi și intersecții, etc.

Faptul că sfatul popular al Capitalei per 
mite unor întreprinderi să acopere în proaste 
condițiuni săpăturile făcute pe străzi pentru 
diferite instalații, stînjenește de asemenea în 
bună măsură atît circulația autovehiculelor 
cît și a pietonilor.

Pentru îmbunătățirea condițiilor de cir
culație în localități și pe drumurile publice 
se impune ca sfaturile populare să dove
dească mai multă răspundere în îndeplinirea 
obligațiilor ce le revin în acest sens.

VICTOR BEDA

împotriva 
elementelor necinstite 

și delăsătoare
Din toate colțurile țării sosesc cores

pondențe care ne vorbesc despre succese
le însemnate obținute în întreprinderi și 
instituții în toate domeniile de activitate. 
Printre scrisorile primite sînt și unele 
care vorbesc șl despre elementele necinsti
te și delăsătoare care prin atitudinea lor 
frînează buna desfășurare a muncii In 
sectoarele respective. Publicăm o serie de 
măsuri care s-au luat în urma criticilor 
semnalate de corespondenții voluntari:

• Referentul Neculai Atănăsoaie de la sec
ția de prevederi sociale a sfatului popular 
raional Molnești nu se preocupa de rezolva
rea la timp a cererilor pensionarilor. Pentru 
abaterile săvîrșite a fost destituit din ser
viciu.
• Gheorghe Păuna, instructor la sfatul 

popular na.ion.al Costești, comitea diferite a- 
buzuri și avea legături cu chiaburii.

Forurile în drept, constatiînd că cele sezi- 
sate stat juste, l-au scos din funcție pe Gh. 
Păuna și l-au trimis în producție.

• Factorul oficiului P.T.T.R. din comuna 
Moinești, nu ducea regulat poșta, lăsînd să 
treacă cîteva zile pînă să predea scrisorile 
respective.

Constatîndu-se că acest factor a avut a- 
bateri în mai multe rînduri, a fost înlocuit 
în muncă.
• Șoferul Virgil Pielaru de la S.M.T. din 

comuna Tîmpeni a fost îndepărtat din servi
ciu deoarece conducea de multe ori mașina 
în stare de ebrietate.

• Pentru nerespectarea orariului de func
ționare a cooperativei dim satul Stancea, 
raionul Oltenița, Gheorghe Rădița, gestiona
rul cooperativei a fost sancționat cu „mus
trare", urmînd ca la prima abatere să fie 
scos din muncă.

• Pentru neglijențe și abuzuri în serviciu, 
agentul veterinar Ioan Gavrila din Tg. Ocna 
a fost mutat disciplinar în comuna Săndu- 
leni.

• Șeful secției de învățămînt a sfatului 
popular al orașului Bacău, Vasile Carol, în
cadra în posturile din cadrul secției numai 
prieteni de ai săi.

Față de această situație, Vasile Carol a 
fost destituit.

® Sora medicală Adela Popescu, de la 
spitalul unificat din comuna Valea Rea avea 
o atitudine nejustă față de bolnavi, purtîn- 
du-se brutal cu ei. Deși aceste lipsuri au 
fost cunoscute de directorul spitalului, C. 
Amărăzeanu, acesta n-a luat măsuri cores
punzătoare. In afară de aceasta, directorul 
mai încasa bani pentru consultațiile pe care 
le dădea ta cadrul șpitalului. Sfatul popular 
regional Bacău ne-a făcut cunoscut că sora 
medicală a fost mutată disciplinar în raionul 
Bacău, iar directorului C. Amărăzeanu i s-au 
dresat acte de dare în judecată.

Crește numărul satelor 
electrificate

In cursul anului 1954 în raionul Hune
doara s-au obținut o serie de realizări în do
meniul social-cultural. Im multe comune și 
safe s-a aprins lumina electrică, s-au cons
truit cămine culturale și școli.

Petreni, Tîmpa, Mămerău, Boș, Plop, 
Streiu, Streisîngeo-rgiu, etc. sînt doar cîteva 
nume de sate care au fost electrificate anul 
trecut. In afară de centrele muncitorești Hu
nedoara, difuzoarele stațiilor de radioficare 
au fost instalate și în comunele Călan, Ghe- 
lar și Teliuc, în satele Cerna, Cinciș, Teliucu 
Superior și Teliucu Inferior, Sîntandrei, Său- 
1-ești, etc. Tot anul trecut au fost aonstruite 
patru cămine culturale la sate iar 9, sînt în 
curs de construire. Pe lîngă acestea au mai 
fost ridicate școli noi în satele de munte Cer- 
nișoara-Floreasca, Grid, Chitid, Ruda, Do 
bîca. In raion se mai află în curs de con
struire încă 11 școli.

IOSIF CRAȘCA 
corespondent voluntar

FILME NOI

„Aventurile vasului Bogatîr"
Studiourile din Kiev »u realizat o foarte 

interesantă operă cinematografică după sce
nariul lui I. Prut.

Atenția spectatorului este de la început 
captivată de imaginile cu care începe filmul 
și interesul său crește mereu pe măsură ce 
evenimentele se desfășoară. Momentele dra

legere. Planurile Iul »e ciocnesc Insă d« 
oameni crescuți tntr-o altă mentalitate. 
Marinarul de pe vasul Bogatîr nu este un om 
plătit pentru a duce pe orice cale la bun 
sfîrșit afacerile vreunul îmbogățit din jefuirea 
altora, ci o părticică a poporului sovietic, 
care din bunurile create de el trimite un aju

O scenă din film.
matice se succed cu repeziciune și Intensita
tea lor este sporită de acel cadru —maree— 
care poate la fel de bine să înotate sufletul 
sau să-d înspăimânte cu nemărginitele sale 
întinderi și adîncimi. O altă calitate a fil
mului o constituie dinamismul acțiunii care 
se concretizează în desfășurarea unor întîm
plări neprevăzute.

Ceea ce apare puternic reliefat ta acest 
film, este comportarea oamenilor sovietici. 
Dușmanii, care doreau să împiedice vasul 
Bogatîr să-și îndeplinească nobila sa misiune 
de ajutorare a sinistra,ilor ce-au suferit 
„undeva în apus" vitregia unei neobișnuite 
dezlănțuiri a naturii, scontau .pa surprinderea 
oamenilor sovietici. Ei era.u siguri că acolo. 
unde nu vor reuși șiretenia și violența, va 
reuși panica. Calculul se dovedește a fi greșit 
la fel cum este greșită și subestimarea torței 
morale a omului sovietic.

Asetm*ea oameni ca „bossul" d'in film, 
considere pe oamenii plătiți pentru a-i face 
afacerile, ca incapabili să gândească, să aibă 
o voință proprie sau mindrie. Pentru ei sînt 
simple unelte. Majoritatea colora care acceptă 
să devină asemenea unelte sînt de aceeași 
părere : „«bossul» gtadește pentru noi; noi 
trebuie să executăm pentru că ne plătește". 
Astfel, și i-au închipuit gangsterii și pe mari, 
narii sovietici. Dar încercările lor se ciocnesc 
de voința și vitejia unor oameni perfect pre
gătiți, ce-și cunosc dușmanul. De trei ori 
vasul este ta pericol fie de a pieri ta va
luri, odată cu proviziile și medicamentele 
pe care le poartă, fie de a pierde prețioa
sa sa încărcătură de cherestea, remorcată 
sub formă de plute și destinată și ea sinis- 
traților. Odată vasul este salvat de vigilența 
unuia din secunzi, care observă că lumina 
farului de la Arsk a apărut în oî-mpul vizual 
al vasului cu 30 minute înaintea orei știute. 
A doua oară este salvată încărcătura prin 
tntoarcerea rapidă a vasului la locul unde 
lăsase plutele. Iar a treia oară, datorită 
calmului și abnegației oamenilor sovietici și 
a emigranților salvați de la înec de nava 
sovietică, aste contracarat efectul unei bombe 
incendiare aruncată ta cală de un diversio
nist.

Cei de pe vas nu știau cine anume le vrea 
răul (ipînă la sfîrșitul filmului ei nici nu 
reușesc să descopere decît pe diversionistul 
Nad Bergen) dar prima întlmplare cu farul 
de la Arsk îi pune în gardă. Spectatorul 
însă este pus la curent de la început cu in
tențiile dușmanului, cînd asistă la scenele ce 
se desfășoară la „serata de binefacere" n 
folosul sinistraților, dată de un sindicat fo
restier din Europa de vest. Aceste scene 
deși nu desvăluie spectatorului amănuntele 
acțiunii filmului, o motivează totuși.

Stă pinul acestui sindicat, „bossul", nu 
face decît să folosească împotriva vasului 
sovietic aceleași măsuri care în jungla capi
talistă se folosesc împotriva unui concurent 
supărător, cu care nu poți ajunge la o înțe

tor internaționalist unor oameni simpli ce-au 
suferit de pe urma unei calamități naturale. 
Marinarul sovietic este un sol al prieteniei 
și solidarității, el este pătruns de importanța 
misiunii ce i-a fost încredințată de poporul 
său. Lupta dintre oamenii sovietici de pe 
Bogatîr și omul de afaceri împreună cu 
banda lui de gangsteri (în care se află și o 
„stea" de cinema) nu se reduce deci numai 
la o ciocnire de puteri, care pe care, ci și la 
o ciocnire de mentalități, de concepții.

Regizorii filmului, E. Briunciughin și S. 
Navroțki reușesc să sugereze această ideie 
fără a insista asupra ei direct. Numai atmos
fera de pe iacht și cea de pe Bogatîr sînt 
suficiente pentru a sugera foarte precis spec
tatorului prezența a două lumi diferite, opuse 
una alteia din toate punctele de vedere.

Unul din personaje și anume „steaua" de 
cinema Dorit Elis, interpretată de actrița L. 
Maksimova este deosebit de edificator pentru 
lumea din care face parte. Scenaristul, prin 
înzestrarea .personajului cu un bagaj faptic 
concludent, a dat posibilitate regizorilor și 
actriței să înfățișeze o bestie cu chip de 
înger. Două scene aruncă asupra personaju
lui o lumină puternică ce dezvăluie cinismul 
ascuns îndărătul frumuseții ei fizice: scena 
în care Dorit Elis ordonă tăierea funiei pe 
care omul trimis de ea să dinamiteze încăr
cătura de cherestea sa lasă spre plută și 
scena în care ea îl împușcă pe Halter, unul 
din oamenii „bossului", cînd acesta aflînd de 
nereușita tentativei de a împiedica vasul 
Bogatîr să ajungă la Marteau, încearcă 
să fugă.

Nu mai puțin bine realizat este rolul 
diversionistului Nad Bergen, interpretat de 
actorul N. Grabbe.

In rolurile oamenilor sovietici apar de ase
menea o seamă de actori cunoscuți : M. 
Belousov (căpitanul Krutov), V. Dobrovolski 
(șeful de echipaj), N. Kriucikov (marinarul 
Ploșkin), V. Avdiușko (inginerul Kolos), E. 
Bîstrițkaia (radiotelegrafista Sergheeva), și 
alții.

Ținînd seama de specificul filmului de 
aventuri, operatorul principal A. Mișurin 
sporește potențialul emoțional al scenelor 
prin imagini cu o compoziție fotografică 
foarte reușită în care lumina este folosită 
cu măestrie (mai ales în scenele de noapte 
ți în scenele ce se desfășoară în casa 
„bossului").

Este de asemenea demnă de remarcat con
tribuția compozitorului I. Meitus, la ale 
cărui cîntece, textele au fost scrise de E. 
Dolmatovski.

Luat în întregime, filmul constituie o 
operă interesantă, care se impune atenției 
publicului. „Aventurile vasului Bogatîr" faca 
parte dintre filmele care prin dinamismul lor 
antrenează pe spectatori să participe la eve
nimente alături de eroii pe care-i îndrăgește.

EUGEN VLADIMIR

Probleme actuale ale istoriografiei noastre
Regimul burghezo-moșieresc n-avea inte

resul să dezvolte știința istoriei. Mai mult 
chiar, istoricii burghezi negau caracterul 
științific a', istoriei, existența unor legi o 
biective ale dezvoltării societății. Ei conce
peau istoria ca o îngrămădire de întîmplări 
și fapte, unele mai interesante, altele mai pu
țin remarcabile, izvorul acestor întîmplări 
fiind ideile, veleitățile, acțiunile unor mari 
personalități, sau — întimplarea oarbă. Soar, 
ia maselor, a acelei „m’sera et contribuens 
plebs" (plebea săracă și plătitoare de biruri) 
puțin îi intere..a pe acești barzi ei clasei stă- 
pinitoare, ai celor puternici și bogați.

Dar aceasta a fost în trecutul nu prea în
depărtat, .pe vremea stăptairii burgheziei și 
moșierimii. Astăzi lucrurile, Și ta acest do- 
meniu, start cu totul altfel. Sub îndrumarea 
partidului, cu sprijinul larg al guvernului de
mocrat-popular, știința istoriei cunoaște o tot 
mai puternică dezvoltare.

Insușindu-și tot mai profund concepția 
științifică a partidului clasei muncitoare des
pre lume și societate — materialismul dia
lectic și istoric — cei ce lucrează pe tărâmul 
științelor istoriei dobîndesc m reu noi suc
cese.

Peste doi ani vom aniversa răscoala țără
nimii din 1907 — răscoală care a zguduit îna
inte cu o jumătate de veac vechea Romînie. 
Mii de țărani au fost masacrați pentru că au 
voit libertate și păimînt. Sate întregi au fost 
distruse prin bătaia tunurilor. Urmările aces. 
tei răscoale s-au resimțit în legiuirea țării, 
In accentuarea pătrunderii capitalismului în 
agricultură. Totuși, istoricii burghezi n-au 
amintit decît in treacăt această dezlănțuire 
puternică a forțelor populare. Nicolae larga, 
în cele 10 volume ale „Istoriei Romurilor" 
nu vorbește decît pe 2'/2 pagini despre 
„răzvrătirile țăranilor". Și în aceste pagini 
se ocupă mai mult cu caracterizarea poli
ticienilor burghezi, arendașilor evrei — re- 
gretind mult că țăranii n-au făcut deosebire 
Intre arendașii evrei, armeni, Tornini și n-au 
cruțat nici pe moșieri, boieri „de viță veche".

V. Cheresteșiu
Director al Institutului de Istorie 
al Academiei R.P.R. din București 

laureat al Premiului de Stat

Am putea aduce zeci de exemple despre 
felul cum era falsificată istoria de istoricii 
aflați în slujba regimului burghezo-moșie- 
resc, despre felul în caj’e foloseau aceștia 
istoria, pentru a denatura mersul evenimente 
lor și nu pentru a descoperi legile dezvoltării 
șocietății, nu pentru a da ipe baza acestor 
legi previziunea viitorului, ci pentru a sădi 
în mase supunerea față de cei mari și tari, 
pentru a crește slugi plecate, pentru a dez
bina pe cei asupriți și exploatați, prin cul
tivarea șovinismului și a urii între popoare.

Îndată după eliberarea țării s-au început 
lucrările necesare pentru întocmirea unui 
manual de istorie a Rominiei, care să pre 
zinte adevărata istorie a poporului nostru.

A apărut in 1947 manualul unic de istorie a 
Rominiei care a însemnat o contribuție e- 
sențială la dezvoltarea științei istorice din 
țara noastră. La baza manualului stă concep
ția materialistă a istoriei, concepția că ade
văratul făuritor al istoriei e poporul, care 
produce toate bunurile materiale și spirituale, 
că în orînduirile bazate pe exploatare masele 
producătoare de bunuri sînt asuprite și ex
ploatate de clasa stăpînitoare, că adevăratul 
conținut al istoriei e lupta de clasă între a- 
supriți și asupritori, între exploatați și ex
ploatatori. Evident, manualul redactat ta 
1947 prezintă multe lipsuri, unele chiar se
rioase, diar ele se elimină în măsura în care 
progresează știința istorică în țara noastră. 
O parte din ele au fost eliminate în noua 
ediție apărută în 1952.

In această privință trebuie să remarcăm 
că una din marile piedici cere au stat în fața 
înaintării științei noastre istorice este lipsa 
sau puținătatea unor publicații științifice, de 
documente. Regimul burghezo-moșieresc Ou 

s-a interesat să scoată la iveală documentele 
care vorbeau despre viața și acțiunile mase
lor. Și săpăturile arheologice au fost spora
dice, fără continuitate și au contribuit prea 
puțin la elucidarea unor probleme de istorie 
veche. Ele au avut ca scop mai mult să anti
că la suprafață urmele civilizației cuceritori
lor romani.

In ultimii ani, o serie de probleme au ta- 
.eput să devină mai clare, să capete o .expli
cație și o rezolvare științifică. Sigur că, în 
această privință, ne aflăm incă la început, 
dar lucrurile progresează pe zi ce trece, in
tr-un ritm tot mai intens. Săpăturile arheo
logice efectuate în deceniul de după eliberare 
au arătat că și înainte de cucerirea romană 
a existat o civilizație autohtonă a cărei dez
voltare a fost frânată de cotropirea romană 
Aceste săpături au dovedit continuitatea așe 
zărilor omenești, și azi putem să reconsti
tuim, cu mai puține lacune istoria veche a 
țării noastre. Putem ataca cu mai mult suc
ces, în colaborare cu lingviștii, marea pro
blemă a formării poporului romiîn și a limbii 
rom î ne.

Colecția „Documente privind istoria Ro
miniei". din care 25 de volume se referă la 
istoria medie, iar 9 la istoria modernă (răz
boiul pentru independență în 1877-78), cons
tituie un izvor de neprețuită valoare pentru 
cercetările istoricilor noștri. Pe baza lor 
și a colecțiilor ce urmează a fi publi<5ate, se 
poate scrie adevărata istorie a poporului, is
toria luptelor maselor populare împotriva a- 
supritorilor dinăuntru șl a cotropitorilor din 
afară, pentru libertate și independență. Ele 
dezvăluie rolul trădător al marei părți a bo
ierimii față de lupta poporului, boierime față 
de care revoluționarul democrat Bălcescu 
rostise amarele cuvinte : boierii nici nu sînt 
romîni, ci pur și simplu boieri. Documentele 
cercetate în ultimii ani vin să sublinieze 
cu tărie cirdășia burgheziei romîne cu ex
ploatatorii de peste hotare, rolul acestei bur
ghezii ta aservirea țării intereselor străine.

Față de sarcinile mari care stau în fața is
toricilor din țara noastră, trebuie să spunem 
însă că s-a făcut prea puțin. Prin publica
țiile de documente, prin săpăturile arheolo
gice, prin redactarea manualului de istorie a 
R.P.R. — s-au pus bazele unei activități rod
nice, s-au dat posibilități pentru redactarea 
unor lucrări de interpretare, de sinteză. Prea 
puține lucrări de acest gen au apărut îns.ă 
în ultimii ani. Cu prilejul centenarului lui Ni
colae Bălcescu s-au adus unele contribuții 
cu privire la problemele anului revoluționar 
1848. Tot așa, la aniversarea a trei sferturi 
de veac de la războiul de independență ș-au 
publicat unele studii care lămuresc carac
terul just al acestui război, rolul maselor în 
lupta pentru independență, rolul frăției de 
arme ruso-romîne.

In revista „Studii" s-au publicat ta anii 
1948—1954 lucrări care au contribuit la e- 
lucidarea unor probleme istorice. Se putea 
face însă cu mult mai mult, mai ales in ce 
privește istoria modernă și contemporană — 
neglijată complet de vechea istoriografie, 
care considera că evenimentele contempo
rane nu sînt demne de „pana istoricilor"

Recent, au apărut în editura Academiei 
R.P.R. două volume (în 2.000 de pagini), 
intitulate „Studii și referate privind istoria 
Rominiei". Volumele conțin peste 60 de stu
dii privind epoca veche, medie, modernă și 
contemporană a istoriei R.P.R. și sînt scrise, 
în covîrșitoare parte, de cercetătorii Institute
lor de Istorie ale Academiei R.P.R. din Bucu
rești și Cluj și ai Muzeului de Antichități din 
București.

Cu prea puține studii — și aceasta e o 
lipsă serioasă a organizării frontului istori. 
cilor — au contribuit profesorii școlilor supe
rioare „Jdanov", „Ștefan Gheorghiu" „I. C. 
Frimu’’, ai facultăților de istorie ale uni
versităților. ,

Volumele publicate constituie un început 
promițător in ce privește redactarea și pu
blicarea unor studii oare să lămurească, îm
preună cu dezbaterile care le urmează, pro
bleme cruciale ale istoriei romîne. Același 
țel o să-I slujească volumele de studii cu 
privire la istoria contemporană, modernă Ș'i 
medie a R.P.R. (în total 3 volume) proiectate 
pentru anul 1955 O atenție deosebită se va 
da istoriei contemporane (de la Marea Re
voluție Socialistă din Octombrie pină azi) și 

în special problemelor legate de istoria regi
mului democrat-popular. Se concentrează tot 
mai multe forțe pentru atacarea acestor pro
bleme, legate strâns de construirea socialis
mului in țara noastră.

Una din sarcinile de frunte ale istoriogra
fiei noastre este -de a demasca pe 
istoricii șovini, care în interesul claselor 
stăpînitoare voiau să prezinte trecutul ca o 
luptă neîntreruptă între rorntai și celelalte 
naționalități ale țării. Acești istorici pentru a 
dezbina clasa muncitoare și țărănimea mun
citoare ascundeau tradițiile de luptă comune 
de la Bobîlna (1437), tradițiile răscoalei de 
sub conducerea lui Doja, faptul că sub con
ducerea lui Horia au luptat și țărani ma
ghiari, pildele minunate de solidaritate fră
țească a greviștilor ceferiști, romîni, ma
ghiari, germani din 1933 și din atîtea alte 
greve de pe cuprinsul țării.

După eliberarea țării -de sub fascism, ma
sele muncitoare romîne, împreună cu cele ale 
minorităților naționale, au luptat sub condu 
cerea P.C.R. pentru înlăturarea vechii orîn- 
duiri, pentru înscăunarea și întărirea regi
mului de democrație populară. Noi, cercetă
torii științifici, care voim să slujim intere
sele noporul-ui, avem sarcina de cinste să 
scriem Istoricul acestor lupte comune, ta 
care s-a făurit unitatea șl frăția de nezdrun
cinat între poporul romîn și minoritățile 
naționale din R.P.R. Atari lucrări au fost 
înscrise în tematica planurilor de activitate 
pe n-nul 1955 ale Institutelor din București 
șj Cluj. Lucrările vor fi întocmite de cerce 
tători rominii și maghiari, din București și 
Cluj, demonstrând și prin compoziția națio
nală a autorilor (la aceeași temă lucrează 
împreună cercetători romîni și maghiari) 
comunitatea noastră de interese, dragostea 
față de patria comună, patriotismul nostru 
socialist.

Istoriografia regimului burghezo-moșie
resc a căutat să ascundă sau să falsifice ca
racterul legăturilor străvechi ale poporului 
romîn cu marele popor rus și ucrainean. 
Cercetări mai noi au dovfedit continuitatea Și 
importanța acestor legături, în plină dezvol 
tare. In amu’ 1955 vor apare lucrări privi
toare la influența revoluției! burghezo-demo- 
cratice ruse (1905—1907) asupra Rominiei. 
Tot in acest an, Institutele de Istorie din 
București, Iași și Cluj, încep împreună cu 

I Institutul de Istorie a Partidului, adunarea 
materialului in vederea redactării studiilor 
cu privire la influența Marii Revoluții So
cialiste din Octombrie asupra țării noastre.

O preocupare însemnată a conducerilor In
stitutelor de Istorie, a cercetătorilor și profe
sorilor -de istorie, este alcătuirea unui plan 
de perspectivă a cercetărilor istorice. In pia
nul pe 1955 s-a propus redactarea unui ma
nual de istorie a R.P.R. destinat profesorilor 
și studenților, instituțiilor superioare de învă
țămînt. O atare lucrare, de proporții vaste, nu 
poate să fie decît rodul muncii colective, 
bine organizate, a zeci de cercetători isto
rici. Tot în vederea acestui pla.n se von 
stabili problemele cruciale ale istoriei noas-l 
tre, urmînd să se formeze colective pentru 
rezolvarea fiecărei probleme ta parte.

Pentru Îndeplinirea acestor sarcini mari, e 
necesar să lărgim frontul istoricilor. Trebuie 
să căutăm să atragem în muncă pe toți a- 
ceia care au interes și dragoste pentru cer
cetări istorice. Trebuie să activizăm „Societa
tea de studii istorice și filologice" care, prin 
filialele sale, are un număr considerabil de 
membri — profesori de istorie din învăță- 
m-în-tul mediu, arhivari, directori de muzee, 
etc. In curând va apare revista istorică a e- 
cestei societăți care va putea atrage mulți 
colaboratori.

S-a făcut prea puțin ta anii de după eli
berare pentru popularizarea rezultatelor ob
ținute în știința istoriei. $i în această pri. 
vință se va lucra mai mult in anii ce vor 
veni. „Societatea pentru răspîndirea științei 
șl culturii" proiectează editarea unei serii 
de lucrări de popularizare, privitoare la is
toria R.P.R.; Institutele de Istorie vor re
dacta ediții de oronicl, călătorii, etc. Toate 
aceste lucrări vor putea să deștepte intere
sul unor cercuri largi pentru trecutul de 
luptă al poporului, vor cimenta solidaritatea 
frățească a oamenilor muncii din patria 
noastră.

Cultivind tradițiile de luptă comună ale 
oamenilor muncii de toate naționalitățile din 
țara noastră, a luptelor pentru libertate și un 
trai mai bun și fericit, știința istorică con
tribuie din plin la educarea patriotică a po
porului, la înarmarea lui în lupta pentru 
apărarea independenței sale, pentru pace și 
construirea socialismului.
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30 de ani de luptă 
a partidului 

sub steagul lui Lenin și Stalin j
Ediția a IlI-a J

Deschiderea primei sesiuni 
de comunicări și referate 

științifice ale cadrelor 
didactice din economie

Vineri după amiază a avut loc la Insti
tutul de științe economice și planificare 
„V, I. Lenin” deschiderea primei sesiuni de 
comunicări și referate științifice ale cadrelor 
didactice din economie. După cuvîntul de 
deschidere, rostit de prof. M. Hașeganu, rec
torul institutului, prof, C. Danciu, prorector 
al institutului, a prezentat un raport asu
pra activității științifice a cadrelor didactice 
din institut.

Au fost prezentate apoi comunicările știin
țifice : „Legile economice care acționează în 
mica producție de mărfuri și folosirea lor de 
către statul democrat-popular” de eoni. univ. 
N. N. Constantinescu, și „Unele probleme ale 
delimitării ramurilor producției materiale" 
de prof. dr. R. Moldovan.

Au urmat apoi discuții asupra comunicări
lor științifice prezentate.

Lucrările sesiunii continuă. (Agerpres)’

Intîlnire între scriitori 
și cititori

ba Casa de cultură a sindicatelor din Ca
pitală a avut loc joi după amiază o întîlnife 
Intre scriitorii, poeții și criticii literari, co
laboratori ai revistei „Viața Romînească", 
revista Uniunii Scriitorilor din R.P.R. și ci
titorii ei.

Au luat parte : acad. Camil Petrescu, scrii
torii Aurel Mihale, Petru Vintilă, A. Margul- 
Sperber, Ury Benador, criticii O. Crohmăl- 
niceanu și N. Tertulian și mulți alții.

Tov. V. Litvin, directorul Casei de cultură 
a sindicatelor, a arătat că scopul acestei în- 
tîlniri este de a da posibilitate colaboratori 
lor revistei „Viața Romînească" să cunoască 
părerile cititorilor asupra materialelor publi
cate în revistă.

Scriitorul Petru Dumitriu, luînd cuvîntul 
tn numele colectivului redacțional al revistei 
„Viața Romînească", a subliniat utilitatea a- 
cestei întîlniri atît pentru creatori cît și pen
tru cititori.

Au urmat apoi vii discuții.
In încheiere, scriitorul Petru Dumitriu a 

friulțumit celor prezenți pentru sprijinul adus 
redacției revistei prin participarea lor la 
discuții și i-a asigurat că propunerile pre
zentate vor fi folosite de colectivul revistei 
„Viața Romînească". (A-genpres)

—®—
Premiera „Carnavalul circului”

Circul de Stat va prezenta marți 1 martie, 
orele 20, premiera spectacolului „Carnavalul 
circului", după un scenariu scris de Alexan
dru Bînzaru și Alexandru Macarie, în re
gia lui Nicolae Dinescu.

Noul spectacol va oferi publicului o seară 
de carnaval, în cadrul căreia actorii Circu
lui de Stat vor prezenta variate numere de 
circ.

Decorul și costumele, specifice atmosferei 
de carnaval, de Panny Maximilian.

Informație
Luni, 28 februarie, ora 17, va avea loc, în 

sala Institutului romîn pentru relațiile cul
turale cu străinătatea din Bd. Magheru 21, 
festivitatea celei de a 3-a trageri la sorți a 
obligațiunilor C.E.C. 4 la sută cu cîștiguri.

După tragere va rula un film. Intrarea li
beră..

1

Pînă cînd ?

Pînă cînd ? întrebarea aceasta 
frămînta pe locuitorii orașului 
Petroșeni înainte de intrarea în 
funcțiune a noii fabrici de pli
ne. In prezent fabrica de pîine 
funcționează. Totuși, cetățenii 
din Petroșeni sînt nemulțumiți. 
Cum e și firesc oamenii muncii 
din Petroșeni pretind să aibă 
pline de calitate bună Numai 
că de acest lucru pare-se că a 
uitat complet conducerea fabricii 
de pîine. Aceasta se interesează 
prea puțin — am putea spune 
chiar deloc — de calitatea pro
duselor.

ț Petroșenenii, ca de altfel 
r cei care merg în orașul lor, au
> putut constata deseori că plinea
) de aici este departe de a cores-
r punde calitativ. Ei însă nu s-au
> mulțumit numai cu atît Au se-
> zisat conducerea fabricii despre
( acest neajuns. Dar fără

rezultat
Și pentru ca cerința 

dreptățită să determine 
barea atitudinii conducerii fabri
cii față de calitatea plinii, ei în
treabă : oare membrii comitetu
lui executiv al sfatului popular 
orășenesc Petroșeni nu se apro
vizionează cu pîine produsă de 
aceeași fabrică ? Și cum bănu
iesc că da. mai întreabă: Pînă 
cînd are de gind comitetul exe
cutiv să admită ca pe piața ora
șului Petroșeni să existe pîine 
de calitate necorespunzătoare ?

nici un

Cuvîntul inginerilor agronomi

Muncim pentru creșterea producției 
în gospodăriile colective

Un corespondent al ziarului nostru a rugat cîțiva ingineri agronomi — tineri ab
solvenți ai facultăților — repartizați anul trecut în gospodăriile colective din regiunea 
Constanța, să vorbească despre munca lor în aceste unități. Publicăm mai jos frag
mente din relatările inginerilor.

începutul
Ea Institutul Agronomic din Iași am în

vățat ce trebuie să facă un inginer în agri
cultură, fiindcă lecțiile erau strîns legate 
de practică. Totuși, cînd am ajuns ta gospo
dăria colectivă din satul Tăta.ru — unde 
fusesem repartizat — nu știam cum să în
cep. Vreo cîteva zile n-am făcut altceva 
decît să vorbesc cu președintele, cu alți co
lectiviști, să vizitez cîmpul (deși pe cîrnp 
n-u vedeam decît zăpadă),.să mă plimb prin 
curtea gospodăriei fără vreun rost bine sta
bilit.

Pînă la urmă, începutul l-am găsit chiar 
în mijlocul colectiviștilor. Și iată cum : în
tr-o seară se adunaseră la sediul gospodă
riei mai mulți colectiviști Intre altele a ve
nit vorba despre agrotehnică Văzînd că dis
cuțiile sînt foarte interesante, că stat le
gate direct de munca depusă în gospodărie, 
am ascultat o bucată de timp și apoi am 
intrat și eu în discuție. Așa m-am pomenit 
dintr-odată vorbind colectiviștilor despre 
cele învățate în facultate, despre metodele 
agrotehnice care încă nu se aplicaseră și 
care s-ar putea aplica în gospodărie.

Discuțiile purtate în seara aceea cu co
lectiviștii, m-au făcut să înțeleg cum tre
buie să muncesc pentru ca în gospodăria 
colectivă să se realizeze un progres în intro
ducerea agrotehnicii. Chiar a doua zi, la

Porumb
De la stațiunea experimentală I.C.A.R-Va- 

lul lui Traian, gospodăria colectivă „23 Au
gust" din comuna Topolog — în care am 
fost repartizat — a primit anul trecut 80 
kg. sămînță de porumb: 40 kg. din soiul 
„ICAR-54" și alte 40 din soiul „Romînesc 
Dobrogean". Consiliul de conducere a hotă
rît să facem încrucișarea între aceste două 
soiuri pentru obținerea unei semințe de po
rumb hibrid.

Mi-a fost încredințată conducerea lucrări
lor de obținere a porumbului hibrid. Aceasta 
s-a petrecut la cîteva zile după venirea mea 
în gospodărie. Era o dovadă de încredere 
din partea întregului colectiv și de aceea eu 
mi-am dat toată silința să îndreptățesc a- 
oeastă încredere.

Împreună cu cei trei brigadieri ai gospo
dăriei, am colindat zile întregi pe ogoare 
pentru a găsi nu numai pămîntul cel mai 
bun dar și pentru ca acest pămînt să fi® 
complet izolat de restul culturii de porumb, 
așa tocit procesul de încrucișare a celor două 
soiuri să nu fie influiențat în mod negativ 
de alte soiuri. După ce pămîntul a fost arat,

muncii
ședința consiliului de conducere, am venit 
cu propuneri concrete. Prima măsură a fost 
aceea de a se trece îndată la iarovizerea 
cartofilor Sămînța de cartofi a fost pusă la 
iarovizat, iar eu urmăream zi de zi acest 
proces. Acesta a fost de fapt începutul mun
cii mele de inginer agronom. Iar odată în
ceputul făcut, restul treburilor au mers mult 
mai bine. Am ajutat ca în gospodărie să se 
aplice o seamă de lucrări noi, de care pînă 
atunci nu se știa decît din auzite. Astfel 
s-a făcut grăparea culturilor de toamnă, se
mănatul a 93 ha. de porumb în cuiburi așe
zate ta pătrat, polenizarea la secară, etc. 
Și aceste metode au dat rezultate. Bunăoară, 
de pe cele 93 ha porumb semănat în cui
buri așezate în pătrat, s-a recoltat ta medie 
3200 kg. boabe la ha, adică cu aproape 700 
de kg. mai mult oa la porumbul semănat 
după metodele obișnuite.

Colectiviștii au hotărît ca în anul 1955, 
metodele agrotehnice înaintate (semănatul 
porumbului în cuiburi așezate în pătrat, ia- 
rovizarea cartofilor, îngrijirea culturilor de 
toamnă și altele) să fie aplicate pe scară 
targa.

ION TIRIPA
Inginer la gospodăria agricolă colectivă 

,,Albina" din satul Tătaru

hibrid
îngrășat și grăpa-t, am avut grijă să distru
gem buruienile cu cultivatorul. Semănatul 
s-a făcut de asemenea cu multă atenție. Un 
rtad din soiul „ICAR-54", un rînd din celă
lalt soi. Pînă la răsărire și după aceea, co
lectiviștii treceau zilnic pe la parcela cu hi
brizi și studiau lanul cu cele șase ha. de 
porumb.

Munca noastră, atenția permanentă pentru 
buna dezvoltare a plantelor, a fost încunu
nată de succes : s-a recoltat peste un vagon 
de sămînță hibridă. Avem asigurate din 

producția proprie sămînța hibridă pentru în- 
sămînțarea celor 150 ha. planificate în anul 
1955, ceea ce ne va aduce vagoane de boabe 
peste producția pe care am fi obținut-o cu 
sămînța obișnuită. Este o mare •bucurie pen
tru întregul colectiv- al gospodăriei, mai ou 
seamă că acesta este primul porumb hibrid 
obținut în comună.

ION COJOCARU
Inginer la gospodăria agricolă colectivă 

„23 August" din comuna Topolog 
raionul Hîrșova

l/n an de învățăminte
S-a încheiat un an de cînid lucrez ca ingi

ner agronom ta gospodăria colectivă „Brazdă 
Nouă" din comuna Castelu, raionul Medgi
dia. Ceea ce cred eu că e mai important din 
acest an, este experiența căpătată. Mi-am 
dat seama că în gospodărie există toate con
dițiile pentru desfășurarea unei munci crea
toare, că aici, alături de colectiviști, de ex
periența lor, cunoștințele mele pot da roade.

Faptul că unele metode agrotehnice îna
intate care au fost aplicate pentru prima 
oară în gospodărie anul trecut au determi
nat realizarea unor sporuri de recoltă, a fă
cut ca introducerea pe scară largă a acestor 
metode să devină o preocupare de primă în
semnătate a colectiviștilor. Drept urmare, în 
anu-1 1955, măsurile agrotehnice înaintate își 
vor găsi aplicarea n-u numai în mod expe
rimental, cum s-a făcut anul trecut.

Pentru aceasta, noi am început să ne 
pregătim încă din toamna trecută. S-au fă
cut arături adinei și s-au cărat la timp peste 
750 tone gunoi de grajd, îngrășămînt va
loros care altădată era nefolosit. Semințele 
sînt selecționate și cercetate în laborator, 
unde s-a constatat că sînt bune pent^r în- 
sămînțare. Pentru semănatul întregii supra
fețe cu porumb ta cuiburi așezate în pătrat, 
au fost confecționate șase marcatoare.

Pînă acum un an, colectiviștii aveau pă
rerea că grăparea semănăturilor de toamnă 
strică lanul. Convingîndu-se că această pă
rere este greșită, că grăpatul nu dăunează, 
ci ajută bunei dezvoltări a plantelor, ei au 
hotărît în adunarea generală să execute a- 
ceastă lucrare în primele zile ale primăverii, 
confecționîndu-se în acest scop 12 grape. A- 
lături de toate aceste măsuri însă, introdu
cerea metodelor agrotehnice înaintate este 
strîns legată de ridicarea calificării profe
sionale a colectiviștilor. De aceea conducerea 
gospodăriei a acordat o atenție speHală an
trenării colectiviștilor la cursurile agrozoo
tehnice. Ca responsabil al cursurilor, am că
utat să îmbunătățesc calitatea lecțiilor pre
date, împletindu-le cu demonstrații practice 
și cu sarcinile de îndeplinit în cursul anului,

Am convingerea că prin măsurile luate 
pînă în prezent, prin munca pe care o vom 
depune de acum înainte, vom izbuti să exe
cutăm lucrările agricole la un nivel agro
tehnic superior, ceea ce se va oglindi în re
coltele bogate ale anului 1955.

CONSTANTIN HARAS
Inginer la gospodăria colectivă 

„Brazdă Nouă", comuna Castelu, 
raionul Medgidia

Divergențe anglo-americane 
în problema Taivanului

LONDRA 25 (Agerpres). — TASS trans
mite : In coloanele ziarelor și în cercurile 
politice din Anglia continuă discuții aprinse 
pe marginea „divergențelor serioase" ca-e, 
după cum subliniază ziarul „Daily Express" 
și o serie de alte ziare, s-au ivit între guver
nul englez și guvernul S.U.A. în promema 
situației din regiunea Taivanului.

Ele sînt determinate de faptul că guvernul 
Angliei, deși sprijină politica americană în 
Extremul Orient, nu poate să nu țină seama 
de reacția vădit negativă a cercurilor largi 
engleze față de recenta declarație agresivă a 
lui Dulles cu privire la acțiunile S.U.A. în 
regiunea insulei Taivan Scrisorile sosite la 
redacțiile ziarelor, părerile mai multor co
mentatori politici, interpelările din parla
ment dovedesc că o profundă neliniște a cu
prins opinia publică engleză în legătură cu 
planurile agresive ale S.U.A și cu încercă
rile acestora de a atrage poporul engiez în 
aventurile sale militare. In țară se desfă
șoară o largă mișcare de protest împotriva 
agresiunii americane în Extremul Orient. 
Dacă, din declarațiile unor personalități en
gleze reiese că punctul lor de vedere diferă 
de părerile conducătorilor politici americani, 
mai ades în ce privește tactica, totuși guver
nul englez continuă să conteste drepturile 
legitime ale poporului chinez asupra insulei 
Taivan — străvechi teritoriu chinez — și să 
sprijine agresiunea S.U A împotriva Repu
blicii Populare Chineze, Guvernul englez se 
limitează doar la propunerea de a se „resti
tui" Chinei două insule din apropierea coas
tei — Quemoy și Matzu — care la fel ca și 
Taivanul și alte insule chineze sînt ocupate 
în-prezent de forțele armate ale S.U.A. Unii 
comentatori politici consideră că „con
trapropunerile" engleze în problema insu
lelor chineze din apropierea coastei tre
buie să constituie monetă de schimb 
în tratativele care au loc între Eden 
și Dulles la Bangkok cu privire la 
sferele de influență în Asia de sud-est, de 
unde monopolurile americane înlătură tot 
mai mult pe partenerii lor englezi.

Răspunzînd 1a 23 februarie la o interpe
lare în Camera Comunelor, Winston 
Churchill a declarat că „nici nu poate fi 
vorba ca Anglia să fie atrasă în apărarea 
militară a insulelor din apropierea coastelor 
Chinei comuniste" (adică a insulelor Que
moy și Matzu).

Intr-un alt răspuns dat în scris, Churchill 
a vorbit evaziv despre planul american de 
folosire a forței militare pentru susținerea 
dominației clicii lui Cian Kei-și pe aceste 
două insule care aparțin Republicii Populare 
Chineze. O hotărîre cu privire Ia aceste in
sule, declară Churchill, „nu face parte din 
categoria obligațiilor care incumbă guvernu
lui englez".

—«O»- 
Declarațiile 

ministrului afacerilor externe 
al Canadei

OTTAWA 25 (Agerpres). — Luînd cuvîn
tul în Camera Comunelor din Canada, mi
nistrul canadian aii afacerilor externe, Lester 
Pearson, a recunoscut că insulele Quemoy, 
Matzu și Dacen sînt „în mod indiscutabil" 
o parte a teritoriului chinez. El a adăugat 
că Canada nu și-a luat niciun angajament 
de e contribui la „apărarea" acestor insule.

A sosit timpul 
să se pună capăt 

bazelor americane în Anglia 
— declară Aneurin Bevan —
LONDRA 25 (Agerpres). — Săptămînalul 

„Tribune” a publicat răspunsul dat de Be
van la întrebarea unor cititori în legătură 
cu bazele militare americane din Anglia. Be
van subliniază că din punct de vedere stra
tegic prezența unor bombardiere americane 
pe pămîntul englez este cu totul nejustificată.* 
Referindu-se la aspectul politic al întrebării, 
Bevan scrie : „Din punct de vedere politic, 
argumentele împotriva bazelor sînt lipsite de 
orice echivoc. Din aceste argumente reiese 
că sîntem o „țară ocupată” și se pune la 
îndoială libertatea noastră de acțiune față de 
America. A sosit timpul să punem capăt unei 
asemenea situații”.

Cum fabrică justiția americană 
procese politice

Mărturisirile agentului plătit Matusow

Ziarul francez „L’Humanite Dimanche” 
a publ.cat fragmente din cartea agentului 
plătit al Ministerului de Justiție din S.U.A., 
Matusow, în care acesta descrie în amă
nunțime felul în care au fost fabricate 
depozițiile mincinoase care au servit drept 
pretext pentru intemn.țarea și persecuta
rea a numeroși americani cinstiți.

După cum s-a relatat în presă, Matusow 
a fost folosit drept martor principal in 
procesul care s-a încheiat cu condam
narea la închisoare pe termen lung a 13 
conducători de seamă ai Partidului Co
munist d.n S.U.A. Matusow povestește 
despre dedesubturile acestui proces aran
jat de justiția americană și care aminte
ște de ticăloasa provocare hitleristă a in
cendierii Reichstagului.

Mai jos este redat textul materialelor 
care au apărut în z.arul „L’Humanite Di
manche".

II
Răspunsul la această din 

urmă întrebare. însoțit de mă
surile care se impun am dori 
să-l aflăm și noi. Și asta cit 
mai grabnic.

Economie de timp I
Cu cîtva timp în urmă avea 

toc în localul magazinului coo
perativei „Ciocanul". din Lu- 
peni o discuție puțin obișnuită.

In magazin se aflau mai mulți 
cumpărători, bărbați și femei. O 
cumpărătoare a solicitat o cutie 
cu surogat de cafea „Cicoarea". 
In timp ce gestionarul îi făcea 
bonul, ea s-a îndreptat spre ca
sieriță avînd pregătiți 2.70 lei, 
contravaloarea cumpărăturii. A- 
junsă la casă nu mică i-a fost 
mirarea cînd casierița i s-a a- 
dresat :

— Tovarășă, mai trebuie să-mi 
dați 5,40 lei.

— Pentru ce ?
— Atît scrie pe bon.
— O fi scriind pe bon dar eu 

știu că o cutie „Cicoarea" o plă
tesc de fiecare dată cu 2,70 lei.

— Așa e, însă probabil ați ui
tat că de data asta doriți să 
cumpărați trei cutii

— Nu pot să înțeleg nimic. 
Am spus răspicat că am nevoie 
de-o singură cutie.

ne-am gîndit să vă facem econo
mie de timp.

Pentru ca astfel de discuții să 
nu mai aibă loc nu crede consi
liul de conducere al cooperativei 
că este cazul să pună capăt in
geniozității gestionarului loan 
Pițu? -Nu de alta, dar consuma
torii vor să-și cheltuiască 
timpul și banii așa după 
le este voia.

nite în orașul Mediaș. Grăitoare 
de altfel pentru a determina co
mitetul executiv al sfatului 
popular orășenesc Mediaș să 
pună capăt unei astfel de „’gos
podăriri".

Apă colorată
cum

„Gospodărire"

Cine nu crede că orașul 
diaș este „gospodărit" în 
model n-are decît să meargă a- 
colo și se va convinge.

In apropiere de centrul ora
șului, in preajma clubului „I. L.

riOR/LE

Me- 
chip

un

lor în. 
schim-

Poate că discuția dintre cum
părătoare și casieriță ar mat fi 
durat dacă n-ar fi intervenit 
gestionarul loan Pițu care s-a a- 
dresat cumpărătoarei:

— De ce ne faceți greutăți în 
muncă. Fentru trei cutii făceați 
trei drumuri. Acum cu ocazia u- 
nui singur drum, veți avea în 
casă trei cutii, In(elegeți-ne, noi

Caragiale" exista cîndva 
parc. Spun exista pentru că par
cul a fost transformat in loc 
de parcare. Drept este însă că 
tăblița .,loc de parcare" sau 
cea care indică „parcarea per
misă" nu există Dar tot drept 
este că datorită indolenței celor 
care conduc treburile gospodă
rești ale orașului în fostul parc 
staționează zilnic care și căru
țe.

In centrul orașului existau 
cîndva cîteva coșuri pentru a- 
runcatul hârtiilor. Coșurile au 
dispărut Cum? Unde? Nimeni 
nu știe. Așa că hîrtiile se a- 
runcă pe jos.

Pe marginea străzii, în dreap
ta podului de peste Tîrnava, în
treprinderile „Bradul Ardelean", 
.8 Mai". „Comraiprod" șt altele 

își depozitează gunoaiele.
Acestea sînt cîteva din aspec

tele „gospodăririi" model întîl-

Nu există consumator care să 
se simtă mulțumit atunci cînd 
din grija vaimbușului i se ser
vește un pahar de vin cu . pu
țină" apă. Pentru a nu produce 
astfel de neplăceri consumatori
lor, conducerea restaurantului 
„Mureșul" din Deva a găsit o 
soluție pe cît de simplă, pe atît 
de ingenioasă. Astfel a hotărît 
ca vaimbușul să nu mai toarne 
apă în vin ci vin în apă Dar 
nu prea mult ci atît ca să-i dea 
culoare. Apa colorată în acest 
fel au și pus-o în vînzare.

Rezultatele aplicării acestei 
,,soluții' s-au dovedit a fi 
din cele mai satisfăcătoare pen
tru inițiatori. Ele însă nu satis
fac pe consumatori. La prețul 
de 8 lei litrul nimănui nu-i con
vine să consume apă. Nici chiar 
colorată.

Ce-ar spune membrii comite
tului executiv al sfatului popular

nează de mai mulți ani casa de 
cultură ,,Ștefan Gheorghiu". Și 
pe lingă casa de cultură este și 
o bibliotecă care are pînă la 30 
cititori pe zi Mai bine zis a- 
vea. Și asta deoarece nu de mult 
s-a intîmplat un lucru ciudat.

Era pe seară. La casa de cul
tură „Ștefan Gheorghiu" din Tur
nișor a sosit un camion încăr
cat cu macaroane, zahăr și alte 
alimente. Tovarășii șoferi au 
descărcat mărfurile în localul 
bibliotecii De la acea dată lo
calul bibliotecii s-a transformat

Pe baza depozițiilor false 
ale unui agent plătit 

conducătorii Partidului Comunist 
au fost aruncați în închisoare

„Mărturiile mele, recunoaște Matusow, 
au fost ta întregim€ astfel alcătuite îneît 6ă 
creeze tribunalului și juraților impresia — 
impresia falsă — că Partidul Comunist a 
propovăduit și preamărit răsturnarea prin 
violență a guvernului".

Și Matusow adaugă :
„Acuzatorii guvernamentali m-au ajutat 

în repetate rînduri să formulez afirmații pe 
care le-am atribuit apoi acuzaților, afirmații 
care nu se bazau pe ceea ce au vorbit per
soanele respective, ci care erau fabricate 
special în vederea procesului".

Unul din acuzatorii publici în procesul 
conducătorilor Partidului Comunist din 
S.U.A. a fost faimosul ajutor de procuror 
Roy Cohn care a ajuns apoi mina dreaptă 
a lui McCarthy. Matusow povestește că s-a 
întîlnit cu Roy Cohn cu puțin înainte de 
proces și că acesta l-a îndemnat să cum
pere cărți și broșuri editate de Partidul Co
munist din S.U.A. Făcîndu.șl rost de acestea, 
Roy Cohn și Matusow au început „să aleagă 
citate pentru a-și construi întreaga acuzare 
pe așa zisa „teorie", care susține că comu
niștii folosesc un limbaj ascuns, esopian, cu 
ajutorul căruia ei vor, chipurile, să 6pună 
contrariul (!) a ceea ce scrie în carte".

Aceasta a fost suficient pentru ca comu
niștii să fie întemnițați I

Cum a fost condamnat 
militantul sindical Clinton jencks 

la 5 ani de muncă silnică
Pentru a înțelege care este însemnătatea 

depozițiilor mincinoase ale lui Matusow îm
potriva lui Clinton Jencks, depoziții pe baza 
cărora ultimul a fost condamnat la 5 ani 
muncă silnică, trebuie să ținem minte că:

a) Legile fasciste recent adoptate în 
S.U.A. pot declara ilegale sindicatele acu
zate de faptul că în ele „au pătruns comu
niști".

b) Pentru ca să fie recunoscut faptul că 
intr-un sindicat oarecare „au pătruns comu
niști" este suficient ca tribunalul să declare 
„comunist" pe unul dintre conducătorii a- 
cestui sindicat.

c) Patronii americani sînt interesați ca 
să se debaraseze de sindicatele active, pu
ternice și independente.

d) Clinton Jencks a fost unul dintre con
ducătorii sindicatului minerilor, topitorilor și 
metalurgiștilor: un sindicat independent, ac
tiv și puternic; (proprietarii zăcămintelor de 
cupru din sudul și vestul S.U.A. știu de fri
ca acestui sindicat),

e) Jencks a fost condamnat la 5 ani mun
că silnică pe baza depozițiilor lui Matusow; 
sindicatul pe car.e-l conducea este și astăzi 
persecutat. Mai jos urmează declarația oficia
lă a lui Matusow.

„I. Fac această declarație sub jurămtot 
pentru a sprijini cererea lui Clinton Jencks 
cu privire la revizuirea procesului său și 
pentru a încerca pe cît pot să îndrept răul pe 
care l-am pricinuit lui Jencks și cauzei justi
ției.

2. Am fost martor din partea guvernului 
împotriva acuzatului ta cursul judecării pro
cesului său în ianuarie 1954, atunci cînd el 
era învinuit că la 28 aprilie 1950 ta biroul 
național al muncii a semnat o declarație fal
să cu privire la neapartenența sa la Parti
dul Comunist.

3. Afirmațiile pe care le-am făcut în depo
zițiile mele au fost în întregime sau pe ju
mătate mincinoase, iar ta perioada cînd le-am 
făcut am știut acest^Jucru. Eu am arătat că :

a) In iulie și august 1950 mă aflam în
tr-o tabără de odihnă la San Cristobal Val
ley (statul New-Mexico) și că acolo l-am în
tîlnit pe acuzat. In cursul șederii mele în 
această tabără am stat de trei ori de vorbă 
cu d tasul.

Am arătat că ta cursul primei discuții cu

Jencks aș fi spus că m-am hotărît să pără
sesc definitiv New Yorkul și să mă stabi
lesc la New-Mexico sau în California șt că 
în acest caz va trebui să fiu luat în evi
dență de partid în celula comunistă din lo
calitatea unde am să stau. Potrivit acestei 
depoziții acuzatul chipurile mi-ar fi răspuns: 
„Asta-i o idee bună. Aici putem folosi mai 
activ pe comuniști".

Insă aceasta este o minciună sfruntată, 
acuzatul nu mi-a dat un asemenea răspuns.

b) Am arătat că în cadrul celei de a doua 
discuții cu acuzatul am discutat despre mo
dul de popularizare a „Apelului de la Stock
holm sprijinit de comuniști", ceea ce a con
stituit tema unei lecții pe care o pregătea 
acuzatul ; am arătat în cont nuare că ta 
cursul acestei discuții noi ne-am fi referit 
chipurile la relațiile acuzatului cu ceea . ce 
eu numeam „sindicatul roșu al minerilor ine. 
xicani", și că acuzatul mi-ar fi spus că el 
„a stat de vorba cu unii conducător: ai Par
tidului Comunist din Mexic eu privire la ne
cesitatea ca contractele colective ale mineri- 
lor atît în Mexic cît șt în S.U.A să fie desfă
cute concomitent. Aceasta ar da posibilita.ea 
de a înceta munca atît în mine cît și în tur
nătorii și de a încerca ta felul acesta de a 
se opri sau întîrzia producția de metal ne
cesară pentru continuarea războiului în Co
reea și pe care el l-a numit un război ne- 
just și imperialist".

Depoziția mea cu privire la faptul că acu
zatul a discutat chipurile cu „conducătorii 
Partidului Comunist din Mexic" problema 
complotului in scopul frînării producție, de 
aramă pentru nevoile războiului în Coreea 
a fost mincinoasă.

c) Am arătat că, chipurile, ta cea de a 
treia discuție eu am declarat acuzatului că 
mă pregătesc să intru în secția locală a 
ANMA-ului (Asociație care se ocupă de 
problemele ce interesează pe mexicani și pe 
americanii mexicani din S.U.A.) și că acu
zatul mi-ar fi răspuns că această organiza
ție este condusă de comuniști. Am arătat mai 
departe că acuzatul ar fi adăugat că și el 
însuși este un lucrător activ al ANMA-ului 
in orașul Silver City, ca aceasta este o

, organizație cheie în care lucrează comuniștii 
din New-Mexico și că Partidul Comunist con. 
trolează ANMA și o folosește ca o tribună 
politică a sa.

Această depoziție este mincinoasă".

Matusow a acuzat
pe un înalt funcționar că este „roșu** 

și acesta a fost imediat condamnat
La procesul lui Owen Lattimore, fost di

rector al Institutului pentru Problemele Pa
cificului, Matusow a fost principalul martor 
al acuzării. Matusow povestește in cartea sa 
că el a făcut un instructaj lui Alsop, obser
vatorul ziarului „New York Herald Tribune", 
arătîndu-i cum trebuie procedat pentru a crea 
impresia că chipurile profesorul Lattimore, 
expert in problemele Extremului Orient, prie
tenul lui Roosevelt și autorul cărții „Situa
ția din Asia" este „comunist".

Referindu-se la depozițiile sale mincinoa
se in procesul Lattimore, Matusow declară

„Am prezentat drept corp delict un docu
ment publicat de secția de învățămînt a Par
tidului Comunist în legătură cu China. A- 
ceasta a dat mărturiei mele aparența de 
autenticitate. Apoi eu am îndreptat atacul 
împotriva Institutului pentru Problemele Pa. 
cif icului, acuzindu-1 că el esțe ta legătură cu 
sindicatul funcționarilor care fac parte din 
Congresul sindicatelor de producție, Congres 
despre care am afirmat că se găsește „sub 
controlul comuniștilor". Toate acestea au fost 
minciuni...

Punctul culminant al depozițiilor mele a 
fost momentul cînd am declarat că, cărțile 
lui Owen Lattimore au fost folosite ca ins
trucțiuni oficiale ale Partidului Comunist în 
chestiunea problemelor asiatice. Aceasta a 
fost iarăși o născocire murdară.

Rezultatul mărturiei mele a fost pentru 
mine extrem de satisfăcător; am constatat 
acest lucru, citind titlurile ziarelor : „Matu
sow declară că-1 consideră pe Lattimore ro
șu", „Cartea lui Lattimore este oficial a- 
probată de roșii, — spune martorul", „Car
tea lui Lattimore urmează linia partidului", 
„Cartea lui Lattimore este recunoscută ca 
o carte comunistă", etc. Așa dară, am deve
nit centrul de atenție al primelor pagini ale 
ziarelor din Statele Unite, datorită procesu
lui Iul Owen Lattimore.

Eu nu m-am interesat ce se va tatîmpla 
cu Lattimore, în schimb m-am interesat ce 
trebuie să se întîmple cu mine. Atacurile 
mele netadreptățite împotriva lui Lattimore 
mi-au permis să joc rolul de expert între 
experți. Am ajuns pe ultima treaptă a scării",

★

Acestea-s documentele care demască încă- 
odată așa numita „justiție" din Statele U- 
nite, care se sprijină pe depoziții mincinoase 
și arbitrariul polițist.

Scrisoarea Partidului Comunist din S. U. A. 
adresată președintelui Eisenhower

NEW YORK 25 (Agerpres). — Conducerea 
Partidului Comunist din Statele Unite a a- 
dresat președintelui Eisenhower o scrisoare 
semnată de președintele partidului, William 
Z. Foster, în legătură cu declarațiile infor
matorului de profesie Harvey Matusow care 
a recunoscut că a făcut depoziții mincinoase 
în diferite procese înscenate fruntașilor co
muniști americani.

In scrisoare se arată că mărturisirile fă
cute de Matusow ta legătură cu depozițiile 
sale „ta diferite procese intentate în baza 
legii Smith și în alte procese pentru împie
dicarea libertății de gîndire dovedesc că a- 
ceste procese au ajuns la nivelul cel mai 
scăzut al celor mai murdare înscenări judi

ciare din istoria Statelor Unite". Mărturisi
rile lui Matusow — se subliniază în continu
are ta scrisoare — „au demascat întregul 
sistem de folosire a informatorilor datorită 
căruia un mare număr dfe comuniști și alți 
cetățeni progresiști sînt aruncați ta închi
sori sau deportați... De aceea, conducătorii 
Ministerului Justiției, Herbert Brownell și 
Edgar Hoover, poartă o răspundere precisă 
pentru această situație. Este de neconceput 
ca acești reprezentanți oficiali să nu fi fost 
corștienți de minciunile sistematice de care 
s-au făcut vinovați 10 sau mai multi martori 
de profesie care au vorbit în numele și cu 
binecuvîntarea procurorilor americani".

în magazie-depozit. Dar oameni
lor muncii din Turnișor nu 
le convine această situație. 
Pentru aceasta ei s-au adre
sat și tovarășului Ioan Nuțiu, 
vicepreședintele comitetului exe
cutiv al sfatului popular orășe
nesc Sibiu La insistențele repe
tate ale cetățenilor, tov. Ioan 
Nuțiu le-a răspuns:

— Principalul în perioada ac
tuală îl constituie îmbunătățirea 
aprovizionării populației. Apoi 
urmează culturalizarea maselor.

Ciudat răspuns. Dacă lucru
rile vor continua să rămînă Șt 
pe viitor așa, n-ar fi exclus ca 
într-o bună zi cei care trec prin 
fața bibliotecii să vadă pe unul 
din geamurile acesteia următoa
rea inscripție : ..Biblioteca a fost 
mutată în magazia restaurantu
lui, iar magazia acestuia se află 
aci"

Nu știm dacă comitetul execu
tiv al sfatului popular orășenesc 
Sibiu știe cui aparține această 
hotărire. Știm însă că trebuie 
să dea dovadă că nu este de a- 
cord cu o astfel de hotărîre care 
transformă un lăcaș de cultură 
într-o magazie-depozit.

In comuna Turnișor. care a- 
parțlne orașului Sibiu, funcțio-

sau magazie-depozii ?

N

orășenesc Deva — de pildă tov. 
președinte luliu Bîrțan — dacă 
și ei ar fi puși în situația de a 
consuma la restaurantul cu pri
cina un astfel de vin?

Bibliotecă

In legătură cu încălcarea armistițiului în Coreea 
de către partea ajnericană

KAISUNG 25 (Agerpres). — După cum 
anunțg corespondentul Agenției Centrale 
Telegrafice Coreene, generalul-locotenent Li 
San-cio, șeful delegației părții coreeano- 
chineze în comisia militară de armistițiu a 
adresat Comisiei neutre de supraveghere a 
armistițiului o scrisoare în care îi cere să 
trimită echipe mobile de inspecție în vede
rea cercetării cazurilor de încălcare de către 
partea americană a acordului de armistițiu 
în Coreea,

In scrisoare se spune că după 27 iulie 
1953 partea americană, încâlcind acordul de 
armistițiu a transportat ilegal mari cantități 
de materiale strategice în Coreea de sud și 
a înarmat noi divizii și unități de aviație ale 
armatei sud-coreene; partea americană a 
strecurat de asemenea militari de ai săi fn 
regiunile aflate sub controlul militar al păr- 
ții coreeano-chi-neze și a săvîrșit acte dușmă
noase împotriva părții coreeano-chineze.

a
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CRONICA INTERNAȚIONALĂ
Conferința de la Londra

La 25 februarie și-a început lucrările la 
Londra subcomitetul Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare, care pe baza unei hotăriri a A- 
dunării Generale O.N.U. are sarcina a incer
ca realizarea unui acord in problema, redu
cerii armamentelor și a forțelor armate, pre
cum și interzicerii armelor atomice.

Poziția Uniunii Sovietice in această pro
blemă este bine cunoscută. încă de la înfiin
țarea Organizației Națiunilor Unite, U.R.S.S. 
a luptat pentru încetarea cursei înarmărilor, 
pcmru scoaterea în afara legii a armamentu
lui atomic. La ultima sesiune a Adunării 
Generale O.N.U., Uniunea Sovietică, pentru 
a grăbi o înțelegere in această importantă 
proolemă, a dat o nouă dovadă de bună
voință acceptind ca bază de discuții p. oiec- 
tul anglo-francez. Datorită acestui lucru a 
fost posibilă prezentarea de către Canada, 
Franța, Marea Bntanie, S.U.A. și U.R.S.S. 
a unui proiect comuti care susține necesita
tea încheierii unui tratat referitor la redu
cerea înarmărilor și efectivelor armate, la 
interzicerea armelor de exterminare în masă 
și la crearea unui mecanism de control. Pe 
baza acestei rezoluții are loc actuala confe
rință de ]a Londra.

~ In cele patru luni care au trecut de la ho
tărîrea luată la sesiunea Adunării Generale 
a O.N.U., Statele Unite, Anglia și Fran.a 
au dus însă în permanen,ă o politică de tor
pilare a ei. Cum s-ar putea caracteriza alt
fel încercările de reînarmare a Germaniei 
occidentale ? Pe deoparte guvernele acestor 
țări discută despre dezarmare, iar pe de altă 
parte continuă să se înarmeze și să facă o 
agitație isterică în jurul bombei atomice. In 
plus, ele iau măsuri și pentru reînvierea 
wehrmachtului, ceea ce în modul cel mai evi
dent este incompatibil cu o reducere a înar
mărilor. Cu atît mai mult cu cit chiar țări 
„aliate" cu o Germanie occidentală reînar- 
mată, ca Franța și Anglia de pildă, nu vor 
accepta în ruptul capului să-și reducă arma
mentele dacă la granițele lor va lua ființă — 
chiar cu ajutorul lor — o nouă armată ger
mană revanșardă. Nu mai stăruim asupra 
faptului că Uniunea Sovietică și țările de 
democrație populară, în cazul înarmării Ger
maniei occidentale, nu-și vor precupeți efor
turile pentru a-și întări capacitatea de apă
rare. Iată deci cît de absurd este să te de
clari interesat de o reducere a înarmărilor 
și simultan să te declari partizan al acordu
rilor de la Paris.

Lucrările ce au loc actualmente la Londra, 
sînt după cum se vede, îngreunate de lipsa 
de bunăvoință a puterilor occidentale ca și 
de faptul că la ele nu participă nici un stat 
din Asia, (continent locuit de jumătate din 
populația globului), nu participă marea pu
tere care este R.P. Chineză.

Cît de important ar fi pentru popoare înce
tarea cursei înarmărilor care în unele state 
capitaliste dijmuiește pînă la jumătate din 
cișiigul oamenilor muncii. Ce ușurare ar în
semna pentru ele înlăturarea primejdiei unui 
război atomic și utilizarea uriașei forțe ato
mice numai în scopul binelui omenirii.

De notat în această privință că Uniunea 
Sovietică, prima țară din lume care utilizează 
energia atomică în scopuri pașnice, ajută 
actualmente și alte state ca să utilizeze ener
gia atomică în scopuri industriale și este 
dispusă să împărtășească experiența sa în 
acest domeniu tuturor statelor — așa cum 
a anunțat că o va face la conferința interna
țională pentru utilizarea energiei atomice în 
scopuri pașnice, ce va avea loc în vara a- 
cestuj an. Este limpede că principala piedica 
în folosirea masivă de către toate țările a 
energiei atomice în scopuri pașnice o con
stituie cursa acerbă a cercurilor conducătoare 
din țările capitaliste pentru folosirea ener
giei nucleare în scopuri războinice. Guvernul 
sovietic prin Declarația sa în legătură cu lu
crările subcomitetului O.N.U. pentru dezar
mare, propune din nou interzicerea armelor 
atomice și controlul respectării acestei hotă
riri, iar ca un prim pas un acord internațio
nal prin care statele să-și ia obligația solem
nă de a renunța la folosirea armelor atomice.

Propunerile sovietice, îmbrățișate de toate 
popoarele lumii sînt însă respinse de către 
puterile imperialiste sub cele mai diferite și 
mai puerile pretexte. Pentru a demonstra de
ruta în care se găsesc făuritorii acestor pre
texte, este suficient să arătăm de pildă, că 
argumentele presei imperialiste împotriva 
propunerilor sovietice se bat pur și simplu 
cap în cap. Un ziar cere respingerea lor sus-

Conferința de la Bangkok și-a încheiat lucrările
BANGKOK 25 (Agerpres). — Conferința 

participanților la pactul militar agresiv al 
Asiei <le sud-est (SEATO), care a avut ioc 
la Bangkok, și-a Încheiat lucrările.

In comunicatul final dat publicității la 
Bangkok se arată că participanții „au exa
minat mijloacele de Întărire a colaborării 
pentru combaterea mișcării subversive"■ a- 
oică pentru a incerca să stăvilească mișca
rea de eliberare națională în această parte 
a lumii. Pentru aceasta la Bangkok urmea
ză să fie creat un subcomitet permanent care 
se va ocupa de activitatea agenților ame
ricani care urmează să fie trimiși într-o serie 
de țări din Asia de est împotriva mișcării 
de eliberare națională.

In urma presiunii exercitate de S.U.A. la 
conferință s-a examinat problema „colabo
rării și asistenței în cadrul programului de 
energie atomică".

Comunicatul final relevă de asemenea că 
participanții la conferința SEATO și-au „rea
firmat hotărîrea de a sprijini apărarea Cam- 
bodgiei, Laosului si Vietnamului de sud..." 

Pungașii din Tailanda în impas...
Cu ocazia conferinfei S.E.A.T.O., autoritățile tailandeze au adre

sat un apel pungașilor și hoților de buzunare să nu „lucreze" timp 
de o săptămină.

PUNGAȘUL CF.L T1NĂR: Da’ de ce să nu ies „la lucru"?
PUNGAȘUL CEL BATRIN: Astăzi lucrează mai marii noștri!!!

Desen de CIK DAMADIAN

ținînd că sînt prea categorice, că nu se poate 
trece direct la interzicerea fabricării arme
lor atomice, că mai întii trebuie un angaja
ment public de a nu le folosi (lucru existent 
de altfel in propunerile sovietice și pe care 
scribii imperialiști îl ocolesc). Alt ziar cere 
dimpotrivă respingerea lor pentru că sînt 
prea vagi, că un simplu acord solemn de ne- 
folosire a armelor atomice nu e deajuns 
(ascunzind și el altă prevedere existentă în 
propunerile sovietice și anume că angaja
mentul solemn de nefolosire nu ar urma să 
fie decît un prim pas spre un acord care să 
prevadă interzicerea totală a fabricării de 
arme atomice). Contradictorii sînt și decla
rațiile acelor politicieni americani care și-au 
făcut o specialitate din isteria atomică. Fai
mosul senator Knowland, de pildă, strigă — 
de parcă n-ar fi citit ziarele — că armele 
atomice nu trebuie interzise pentru că S.U.A. 
au în acest domeniu o superioritate pe care, 
doamne ferește, ar putea să o piardă. In a- 
celași timp, alt senator american Gorc, recu
noaște că S.U.A. nu mai dețin ruperloritatea 
atomică, dar vrea ca neapărat să-i ajungă 
din urmă pe sovietici.

De ce nu vor puterile occidentale și în 
special Statele Unite să renunțe la cursa 
înarmărilor și la bomba atomică ? In primul 
rînd fabricarea de armament constituie un 
„busslnes" rentabil pentru trusturi mai ales 
în condițiile crizei economice și a îngustării 
pieții capitaliste. Nu trebuie uitat că 2 3 din 
bugetul american este alocat cheltuielilor mi
litare. In al doilea rînd reducerea înarmări
lor și interzicerea armelor atomice ar pune 
capăt „politicii de pe poziții de forță", „răz
boiului rece", „strategiei atlantice" și altor 
asemenea „linii politice", care —- dacă nu 
pot intimida țările lagărului socialist — iz
butesc încă să asigure Statelor Unite o po
ziție preponderentă în lumea capitalistă.

Popoarele din întreaga lume cer însă cu 
insistență reducerea armamentelor și inter
zicerea armelor atomice.

In prezent există toate posibilitățile pentru 
îndeplinirea acestor sarcini care stau în fața 
O.N.U. Ele trebuie rezolvate în interesul 
păcii si securității popoarelor.

Conferința de la Bangkok

Cu prilejul conferinței de la Manilla din 
septembrie anul trecut cînd au fost puse ba- , 
zete tratatului agresiv al Asiei de sud-est 
(S.E.A.T.O.) presa burgheză din occident în
cerca să demonstreze că, spre deosebire ce 
pactu] atlantic, noua coaliție de sub patro
najul Statelor Unite nu va fi „prin exce
lență o grupare militară". In atmosfera da 
oarecare slăbire a încordării internaționale 
ce se crease ca urmare a conferinței de la 
Geneva, cercurile agresive din occident aveau 
nevoie de un cumuilaj propagandistic pentru 
a ascunde adevăratele lor țeluri in aceasta 
parte a lumii. Dar însuși textul traiatului 
precum și evenimentele ce s-au petrecut in 
preajma și după încheierea acestui tratai 
au arătat limpede că e vorba de înjghebarea 
unui bloc războinic care pune în primejdie 
pacea Asiei și a îiuregii lumi.

Conferința miniștrilor de externe ai țărilor 
semnatare ale tratatului S.E.A.T.O. întru
nită în prezent la Bangkok scoate și mai 
puternic în evidență caracterul militarist și 
agresiv al pactului S.E.A.T.O.

Menită să perfecteze mecanismul agresiv 
al coaliției sud-est asiatice, conferința de la 
Bangkok și-a fixat ca obiectiv principal dez
baterea problemelor de ordin militar aie pac
tului S.E.A.T.O., pentru ca, așa cum subli
nia ziarul „New-York Times" „pactul să tis 
făcut mai usturător".

In vederea acestui scop Statele Unite au 
trimis la conferință o delegație din care fac 
parte numeroși militari în frunte cu Hensel, 
ministru adjunct al apărării S.U.A. și ami
ralul Stab, comandantul flotei din Oceanul 
Pacific. Agenția „Associated Press" sublinia, 
de altfel, că Duties care conduce delegația 
S.U.A. a dus cu sine la Bangkok planuri,e de 
creare a aparatului militar S.E.A.T.O. In 
aceste condiții nu este de mirare că negocie
rile de la Bangkok au loc în dosul ușilor în
chise. Pentru că, vorba șefului delegației au
straliene, ministrul de externe Casey, ar fi 
„o nebunie din partea țărilor memore ale 
S.E.A.T.O. să dea publicității toate proble
mele asupra cărora se iau hotăriri".

Conform planurilor cercurilor conducătoare 
americane, S.E.A.T.O. va trebui să dispună 
de așa zise „forțe mobile de șoc" a căror 
temelie să fie flota a 7-a a S.U.A. și unitățile

Deși pe ordinea de zi a conferinței nu fi
gura problema TaivanuLui, între Eden, mi
nistrul de externe britanic, și Dulles secre
tarul de 6tat al S.U.A.. au avut loc convor
biri în această problemă. Referindu-se la 
aceste convorbiri, agenția France Presse 
transmite: „întrevederea de patru ore care 
a avut loc la 24 februarie intre Eden și Dul
les la ambasada Statelor Unite din Bangkok 
nu a dus la nici un rezultat. Cei doi oa
meni de stat s-au despărțit fără să reușeas
că să împace punctele lor de vedere respec
tive in legătură cu integrarea pactului 
SEATO în strategia generală americană în 
Extremul Orient și mai ales în legătură cu 
participarea unor forțe internaționale la a- 
părarea insulelor Quemoy și Mațzu. Dulles 
și Eden nu au reușit să ajungă la un acord 
asupra unei reforme de structură a pactului 
SEATO cerută de Statele Unite cu scoipul 
de a permite Taivanului șl Coreei de sud 
să se alăture dispozitivului actual". 

aeriene atribuite acesteia. Acest fapt implică, 
firește, menținerea forțelor militare ameri
cane in regiunea Taivanului și continuarea 
agresiunii americane Împotriva R.P. Chineze. 
In ceea ce privește însă infanteria, — masa 
principală de carne de tun — ea urmează să 
fie furnizată de „aliații" întru S.E.A.T.O., ai 
Statelor Unite.

In această ordine de idei merită toată a 
tenția eforturile depuse de Dulles la confe
rința de la Bangkok de a atrage în combi
nația agresivă sud-est asiatică și forțele ar
mate japoneze, ciankaișiste și lisînmaniste. 
După cum sublinia ziarul „New York Ti
mes" Dulles a și declarat în cadrul confe
rinței că reprezentanții Japoniei, ai ciankai- 
șiștilor din Taivan și ai Coreei de sud — 
care de aitfcl asistă în calitate de observa
tori la conferință — ar trebui să participe 
oficial la lucrările ei. Aceasta pentru că pr,n 
refuzul principalelor țări sud-est asiatice ca 
India, Indonezia, Birmania și Cey.onul de a 
participa la S.E.A.T.O., acesta riscă să fie 
compus din state atît de „as.atice" ca S.U.A., 
Franța, Anglia, Australia și Noua Zeelanăă. 
Și apoi e neveie și de soldați pentru că 
altfel planurile lui Dulles riscă să rămînă 
fără executan'i.

încercările Washingtonului de a atrage în 
blocul S.E.A.T.O. cele mai reacționare și a- 
gresive forțe din Asia scoate și mai mult 
în evidență obiectivul de altfel declarat al 
așa zisei „coordonări a eforturilor militare" 
ale țărilor participante la S.E.A.T.O. Forțele 
militare ale blocului agresiv sud-est asia.îc 
urmează să fic folosite mai ales în cazul 
unor așa zise „agresiuni indirecte", a unor 
„subversiuni interne".

Ce înțelege diplomația americană sub no
țiunile ue mai sus, este bine cunoscut. Was
hingtonul a arătat în nenumărate rîniuri că 
este gala să declare drept „agresiune indi
rectă" orice acțiune a maselor populare în 
apărarea drepturilor lor națion’a’e și sociale, 
orice năzuință spre libertate, independență 
și pace a popoarelor din țările asuprite ue 
imperialiști.

De pildă năzuința poporului vietnamez 
de a obține, pe baza alegerilor, ce urmează 
să aibă loc în anul viitor, unificarea și inde
pendența întregii sale patrii. De aici și efor
turile depuse de Statele Unite de a include 
țările indochinei, în teritoriul care se află 
chipurile sub „protecția" pactului S.E.A.T.O. 
Or, acordurile de la Geneva prevăd în mod 
explicit și categoric că aceste țări nu pot fi 
incluse in nici un fel iri vreun bloc militar. 
Sabotînd în mod vădit hotărîrile confer.n.ei 
de Ia Geneva, S.U.A. trec fățiș la transfor
marea Vietnamului de sud, a uaosutui și a 
Cambodgiei in capete de pod pentru reali
zarea planurilor lor agresive legate de 
S.E.A.T.O.

Intr-adevăr, cu ajutorul forțelor reacționare 
din Vietnamul de sud în frunte cu premierul 
Diem, căruia i-au rezervat rolul ae Cian 
Kai-și al Vietnamului, cercurile conducătoare 
din S.U.A. pregătesc o armată agresivă sud- 
vietnameză instruită de specialiști ameri
cani pentru scopurile urmărite de Washing
ton. Pentru a realiza aceste țeluri, Statele 
Unite iau tot mai mult locul ce l-au deținut 
în Indochina ,aiiații“ lor francezi, ceea ce 
contribuie la adîncirca contradicțiilor dintre 
S.U.A. și Franța ; ele s-au accentuat de alt
fel în preajma conferinței de la Bangkok.

Pe de altă parte intențiile lui Dulles de 
a atrage în S.E.A.T.O. bandele ciankaișiste 
adîncesc divergențele dintre S.U.A. și An
glia. Nevoite să țină seama de puternica pre
siune a maselor popuiare engieze care con
damnă agresiunea americană împotriva R.P. 
Chineze precum și de cererile tot mai insis
tente aîe cercurilor economice din Ang.ia in
teresate în extinderea relațiilor comerc.a.e cu
R. P. Chineză, cercurile conducătoare engle
ze nu pot fi de acord cu această încercare a
S. U.A.

Asemenea contradicții slăbesc în mod deo
sebit rîndurile partenerilor S.E.A.T.O.. care 
urmăresc să înăbușe curentul de luptă pen
tru libertate și independență a țărilor Asiei.

Or, suitele de milioane de oameni din Asia 
se opun cu tărie planurilor războinice aie 
imperialiștilor. Ele își ridică cu fermitate 
glasul împotriva pactului agresiv S.E.A.T.O. 
Popoarele acestor țări se pregătesc pentru 
conferința statelor africano-asiatice care ur
mează să ia importante hotărîri în vederea 
stabilirii unei colaborări menite să întărea
scă pacea și securitatea lor.

GH. 10SUB 
și A. STÂNCIU

încercări de atragere 
a Olandei în pactul S.E.A.T.O.

HAGA 25 (Agerpres). — TASS trans
mite : Știrile apărute in presa olandeză a- 
runcă lumină asupra tratativelor secrete pe 
care primul ministru al Australiei, Menzies, 
le-a dus săptămină trecută la Haga cu șefii 
guvernului olandez.

Potrivit ziarului „Het Parool", la aceste 
tratative s-au discutat probleme legate de tra
tatul S.E.A.T.O. Luns, ministrul Afacerilor 
Externe al Olandei, a fost asigurat că Men
zies „va explica ia Washington guvernului 
americancă Australia consideră Olanda ca un 
partener indispensabil în pactul S.E.A.T O."

Potrivit relatărilor ’ ziarului „Het Pa
rool”, Oianda ar vrea să-și asigure un spri
jin în problema Irianului de vest (partea in
doneziana a Noii Guinee, deținută de O- 
landa).

Agenția A.N.P. a recunoscut la rîndul ei 
că „dacă Olanda ar fi oficial invitată să se 
alăture țărilor-membre ale S.E.A.T.O., ar pri
mi bucuroasă această invitație...”.

★
DJAKARTA 25 (Agerpres). — TASS 

transmite: Proiectata aderare a Olandei la 
S.E.A.T.O. este condamnată cu hotărire in 
Indonezia. După cum anunță agenția Anta- 
ra, Sunarjo, ministrul Afacerilor Externe al 
Indoneziei, a declarat că intenția Olandei de 
a adera la S.E.A.T.O., precum și de a Între
prinde împreună cu Australia măsuri comu
ne în legătură cu Irianul de vest, neliniștește 
opinia publică indoneziana. Astfel de acțiuni, 
a declarat el, „nu contribuie la întărirea cau
zei păcii, în general, și a securității in A- 
sia de sud-est, în special”. Ele denotă ten
dința „de a întări colonialismul olandez pe 
teritoriul indonezian" și în Irianul de vest.

Ciankaișiștii au evacuat 
insuia Nancișan

NEW YORK 25 (Agerpres)- — După cum 
anunța Agenția France Presse, trupele cian
kaișiste au evacuat insula Nancișan situa
tă la 120 mite nord de insula l'aivan. Insula 
Nancișan este un teritoriu stîncos cu o su
prafață de 7,5 km. p. și race parte dintr-un 
arhipelag care mai cuprinde nouă insule 
nelocuite. Agenția precizează că insula Naci- 
cișan constituia un minunat post de obser
vație pent-u naționaliștii chinezi In prezent 
bandele ciankaișiste mai dețin în afară de 
insula Taivan două insule în apropierea 
Chinei continentale și anume Quemoy și 
Mațzu.

Subcomitetul Comisiei O.N.U. 
pentru dezarmare 

și-a început lucrările
LONDRA 25 (Agerpres). — La 25 februarie 

a avut loc la Londră la Lancaster House 
prima ședință a subcomitetului Comisiei ONU 
pentru dezarmare cu participarea reprezen
tanților a cinci țări și anume: Anthony Nut
ting din partea Marii Britanii, Jules Mocii 
din partea Franței, Andrei Gromîko din 
partea Uniunii Sovietice, Cabbot Lodge din 
partea Statelor Unite și Norman Robertson 
din partea Canadei.

Declarația Iui Nam Ir 
cu privire ia relațiile dintre 
R.P. D. Coreeană și Japonia
PHENIAN 25 (Agerpres). — TASS trans

mite :
La 25 februarie Nam Ir, ministrul Afaceri

lor Externe al Republicii Populare Democrate 
Coreene, a lăcul o declarație in problema 
relațiilor dintre R. P. D. Coreeană și Japo
nia in care se spune: Poporul coreean sim
patizează proiund poporul Japoniei, care con
tinuă să ramînă în situația de țara semiocu- 
patâ și sprijină cu căldură poporul japonez 
în năzuințele sale de a dezvolta economia sa 
de pace și cultura sa națională, de a se eli
bera de dependența străină și de a duce o 
politica externă independentă, precum și de a 
restabili și dezvolta relații normale cu URSS, 
R. P. Chineză și celelalte state vecine din 
Asia.

Guvernul R. P. D. Coreene are o atitudine 
pozitivă țață de recenta declarație a primu
lui ministru al Japoniei, Hatoyama, în legă
tură cu faptul că este gata să înceapă tra
tative și să îmbunătățească relațiile econo
mice cu republica noastră și este gata să 
discute concret cu guvernul japonez problema 
stabilirii unor relații comerciale, culturale și 
de altă natură între R. P. D. Coreeană și 
Japonia.

—O—
Uneltirile S.U.A. în vederea 

creării blocului agresiv 
al Orientului Apropiat 

și Mijlociu
LONDRA 25 (Agerpres). După cum anunță 

corespondentul din Bagdad ai agenției Reu
ter, in seara zilei de 24 februarie, primul mi
nistru el Turciei,,Menderes și primul minis
tru al Irakului, Nuri Said, au semnait pactul 
militar încheiat între Turcia și Irak.

★
CAIRO 25 (Agerpres). — TASS transmite: 

Ziarul „Al Gunuiuria" a publicat o știre din 
Damasc, în care se spune : „După cum s-a 
af,at din surse oficiale,’ guvernul turc a con
centrat la frontiera turco-siriană două divi
zii el-e trupelor sale pentru a exercita presi
uni asupra guvernului sirian precum și asu
pra daputațiior parlamentului sirian, care 
sprijină guvernul A&a’.i. După cum se ș.ie 
guvernul Asali se pronunță Împotriva pârtiei, 
parii la pacte militare, pentru menținerea u- 
nității țărilor arabe, pentru libertate și inde
pendența."

Referindu-se ța această știre, ziarul scrie: 
„Ceicurile oficiale declară că dacă Siria va 
fi atacată, Egiptul ii va veni in ajutor în 
conformitate cu pactu.1 de securitate colecti
vă al țărilor arabe".

Succesele economiei 
R. D. Germane în 1954

BERLIN 25 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite d&munlcatul Direcției Centrale de Sta
tistică a Comisiei de Stat a Planificării a 
Republicii Democrate Germane cu privire la 
în-aep.inirea planului economiei naționale a 
R. D. Germane pe anul 1954. Potrivit comu
nicatului, plenul producției globale a-întregii 
industrii a R. D. Germane a fost îndeplinit 
in anul 1954 în proporție de 100,2%. Pro
ducția industrială globală a crescut cu 10% 
in comparație cu 1953 și cu 76% față de. ni
velul anului 19o0.

In cîteva rînduri
o Zilele acestea a avut loc plenara Comi

tetului Central al Uniunii Tineretului Comu
nist Leninist din U.N.S'-S. (U.T.U.L.). rie- 
nara a examinat și adoptat hotăriri în ur
mătoarele probleme: In legătură cu partici
parea organizațiilor comsomoliste la îndepli
nirea hotăririi Plenarei Comitetului Central 
al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice 
„Cu privire la sporirea producției creșteri 
animalelor"; în legătură cu preschimbarea 
carnetelor de membru și cu participarea ti
neretului sovietic la cel de al 5-lea Festival 
Mondial al Tineretului și Studenților de la 
Varșovia.

a Medjlisul iranian a aprobat acordul 
irano-sovietic cu privire la reglementarea 
problemelor de frontieră și financiare dintre 
cele două țări. Pentru acord au votat 88 de- 
putați, contra — patru, un deputat s-a ab
ținut de la vot.

o Secretariatul conferinței țărilor din 
Asia și Africa a anunțat că Nepalul, Liberia, 
Sudanul și Siria au acceptat invitația de a 
participa la conferința tarilor din Asia și 
Africa.

a La 24 februarie, după dezbaterile pe 
marginea declarației guvernamentale, parla
mentul sirian a votat încredere în guvernul 
Sabrt Assali. Noul guvern sirian a arătat că 
el se pronunță împotriva participării la 
blocuri militare și a condamnat pactul 
turco-traktan semnat la 24 februarie la 
'Bagdad.

o Ziarul „De Waarheid" relatează că gu
vernul olandez a încheiat un nou acord cu 
guvernul S.U.A. care prevede posibilitatea 
păstrării și fabricării de arme atomice în 
Olanda.

a in Uniunea Sovietică, la Asociația unio
nală pentru relațiile culturaie cu străinătatea 
a avut loc o ședință consacrată împlinirii a 
100 de ani de la moartea marelui matema
tician german, Karl Ftiederich Gauss.

© La Budapesta a fost semnat un acord 
comercial pe timp de un an între R- P. Un
gară și Birmania.

© La Ankara a fost semnat un acord in
tre R. P. Bulgaria și Turcia cu privire la 
schimbul de mărfuri și plăți pe anul 1955

& După cum ununtă posturile de radio din 
Ja„oma ia Sapporo (insula Hokkaido) a avut 
loc procesul public intentat soldatului frun
taș american Smith vinovat de a ii ucis în 
mod bestial o /aponeză — țemeie de servi
ciu ia un hotel. t ribunalul a condamnat pe 
Smith la 5 ani muncă silnică.

® Agenția italiană ANSA, referindu-se la 
datele oficiale ale Ministerului Muncii, re
cunoaște că numărul șomerilor din Italia a 
crescut in ultima lună a anului 1954 cu peste 
160.000 de oameni

Dezbaterile din Bundestag
BERLIN 25 (Agerpres). La 25 februarie au 

continuat în Bundestag dezbaterile în proble
ma acordurilor de la Paris. Deputatul social
democrat H. W'ehner luind din nou cuvîntul 
a prezentat în numele fracțiunii P.S.D.G., 
propunerea de a se scoate de pe ordinea de zi 
a Bundestagului cea de a doua și a treia 
citire a acordurilor de la Paris și să se ac
cepte tratative in oroblema reuniiicării Ger
maniei. W’ehner a subliniat că cei care insistă 
asupra ratificării acordurilor de la Paris se 
pronunță împotriva voinței majorității po
porului german. Deputatul Kiesinger, creșLin- 
dem.ocrat, care a luat cuvîntul a egrut res
pingerea propunerii partidului social-demo
crat, folosindu-se de aceleași argumente pe 
baza cărora a cerut în ședința din 24 febru
arie respingerea propunerii prezentată de de
putatul social-democrat C. Schmid. Majorita
tea reacționară din Bundestag a respins pro
punerea lui Wehner.

După aceasta, s-a trecut la discutarea pro
blemei Saarului. Primul a luat cuvîntul de
putatul Linus Kather, din partea partidului

Manifestații în Germania occidentală împotriva remiiitarizării
BERLIN 25 (Agerpres). — La Bonn con

tinuă să sosească din toate părțile Germa
niei occidentale delegații ale oamenilor 
muncii formate din tineri și delegați ai 
întreprinderilor pentru a remite proteste 
deputaților din Bundestag. Poliția contro
lează toate drumurile care duc la Bonn cău- 
tind să oprească afluența de oameni și ame- 
nințînd pe șoferii de autobuze cu retragerea 
permiselor.

Numeroase mitinguri de protest au avut 
loc în Berlinul occidental, poliția arestind 48 
de persoane sub învinuirea de a fi difuzat 
manifeste.

Greva muncitorilor din Saar
BERLIN 25 (Agerpres)- —
La chemarea sindicatului unitar din Saar, 

in dimineața zilei de 25 februarie a început 
în Întreaga regiune greva generală de 24 
ore declarată de 310.000 oameni ai muncii 
din Saar-

La Saarbrucken traficul urban este para
lizat. Circulația feroviară din întreaga regiu
ne a fost foarte muit restr'.nsă. In cursul

Lupta tineretu ui german pentru reunificarea Germaniei 
se va bucura întotdeauna ce sprijinul poporu ui sov.etic

BERLIN 25 (Agerpres). — TASS trans
mite : In numele celor peste 5.000.000 tineri 
și tinere care fac parte din „Bundesjugen- 
uring" (Uniifhea organizațiilor de tineret din 
Germania occidentală), președintele acestei 
Uniuni a adresat recent ambasadorului 
U.R.S.S. în R.D. Germană, G. M. Pușkin, o 
scrisoare în care se spune: „Vă adresăm 
prezenta scrisoare dv„ reprezentant al po
porului rus în patria noastră. Rugămintea 
pe care v-o adresăm frămîntă nu numai u- 
niunile de tineret german, ci întregul tine
ret din Germania.

Sîntem convinși că popoarele și guvernele 
Franței, Marii Britanii, Rusiei și Statelor 
Unite pot să pună capăt in mod hotărît dez
membrării nefaste a patriei noastre...

De aceea, rugăm încăodată în mod stărui
tor guvernul țării dv. să ia inițiativa în ve
derea reunificării Germaniei în condițiile pă
cii și libertății”.

La 24 februarie, ambasadorul G. At. Puș
kin a adresat organizației „Bundesjugen- 
dring” o scrisoare de răspuns în care se 
spune: „Guvernul sovietic face tot ce îi este

Ședința Prezidiului Adunării Naționale 
a R. Cehoslovace

PRAGA 25 (Agerpres). — Ceteka trans
mite : La 24 februarie a avut loc o ședință 
a Prezidiului Adunării Naționale a Republi
cii Cehoslovace. In cadrul ședinței, Zdenek 
Fierlinger, președintele Adunării Naționale, 
a prezuitat un raport cu privire la situația 
internațională. După discuțiile care au avut 
lcc pe marginea raportului prezentat de Z. 
Fierlinger, Prezidiul Adunării Naționale a 
adoptat în unanimitate o rezoluție în care 
se spune :

Prezidiul Adunării Naționale a Republicii 
Cehoslovace salută Declarația Sovietului Su. 
prem al Uniunii Republicilor Sovietice Socia
liste din 9 februarie 1955, deoarece este 
convins că actuala ■ situație internațională 
Impune parlamentelor tuturor țărilor lumii o

Știri sportive
• Echipa selecționată sovietică de fotbal 

care se găsește de mai multe săptămîni în 
India, a continuat să susțină întîlniri cu e- 
chipe din diferitele state și orașe vizitate.

La 23 februarie fotbaliștii sovietici au ju
cat cu echipa selecționată a statului Haide- 
rabad, obținînd o nouă victorie cu rezultatul 
de 5-0.

• La 23 februarie s-a desfășurat în orașul 
Lappeenranta întîlnirea internațională de 
hochei cu mingea dintre echipele reprezen
tative aile Uniunii Sovietice și Finlandei. 
Victoria a revenit hocheiștilor sovietici cu 
scorul de 7—2.

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul de Operă și Balet al R.P.R. 

orele 19,30: Boema; Național „I. L. Caragiale“ 
(sala Comedia) orele 15: Doamna nevăzută ; 
orele 19,30: ■ îndrăgostiți!; Național „I. L. Cara- 
giale“ (sala Studio) orele 15: Nunta lui Krecin- 
schi; orele 19,30: Mielul turbat; Armatei (sala 
Magheru) orele 19,30: Furtuni de primăvară,
Armatei (sala din calea 13 Septembrie) orele 19 30: 
Pîrjolul; Municipal: orele 19,30: Afaceriștii; Mun
citoresc C.F.R. (Giulești) orele 19,30: Tania; Ti
neretului, orele 19,30: Drumul soarelui; Studioul 
actorului de film ,,C. Nottara“, orele 19,30: Cei ce 
caută fericirea; Ansamblul de estradă al R.P.R. 
(sala d.n calea Victoriei' nr. 174) orele 20,00: Să 
cînte muzica; Ansamblul de Estradă al R.P.R. 
(sala din strada Alex Popov 23) orele 19,30: Ma
gazin de stat; Ansamblul de Estradă al R.P.R. 
(sala din strada Dobrogeanu Gherea nr. 4) orele 
20,15: Concert de muzică ușoară, dirijat de II. 
Mălineanu; Ansamblul de Estradă al R.P.R. (sala 
Dalles) orele 20.00: Concertul ,,Pe șapte note*'; 
Țăndărică: (sala Orfeu) orele .16,00: Frații Liu; 
Evreesc de Stat (sala din strada Lipscani nr. 53)

Din programul de radio 
Duminică 27 februarie 1955

Programul I : 8,20 : Concert de dimineață, 10,00: 
Emisiunea „Teatru la microfon pentrLi copii'*. Sce
nariul radiofonic „Oliver Twist" adaptare după 
romanul cu același nume de Charles Dickens. 
11,55: Muzică din opere interpretată de Feodoi 
Șaliapin. Prog-arnul cuprinde: aria lui Filip din 
opera „Don Cailos" de Verdi; cupletele lui Mcfisto 
din opera ,,Faust" de Gounod; scena morții lui 
Don Quichote din opera cu același nume de Ma
ssenet; aria lui Vlauimir Galițki- din opera „Cnea
zul Igor" c> BoiOdin; scena halucinației din opera 
„Boris Gudunov" de Mussorgski : 14,00: Cintă Fio. 
rin Dor:an: 14 35: Muzică populară din regiunile 
Bacău. Baia-Mare București, Regiunea . Autonomă 
/Maghiară și Ploești; 18,15: Teatru la microfon : 
,,Angelo" de Victor Hugo; 20,30: Radio Magazin; 
21,40: s.eară de dans. Cintă orchestrele dirijate de 
Karel Vlah dm R. Cehoslovacă și Kurt Henkels 
din R D. Geimană.

Programul II: 10,50: Transmisie din sala Atene
ului R.P.R. a concertului orchestrei simfonice 

refugiaților care a expus punctul de vedere al 
acestui partid 5n problema reunificării. El 
s-a pronunțat împotriva acordului Saarului 
și a afirmat că .^partidul refugiaților" nu re
cunoaște frontiera Oder-Neisse. In numele 
partiduiui creștin-democrat a luat cuv.ntui 
deputatul Otto Lenz, care a susținut punctul 
de vedere al Uniunii creștin-democrate, par
tidul lui Adenauer. Deși acordul in problema 
Saarului, nu este perfect, a declarat Lenz, el 
constituie totuși o soluție provizorie pină la 
semnarea tratatului de pace. In numele opozi
ției a luat apoi cuvîntul deputatul social-de
mocrat Karl Mommer, care a subliniat că di
vergențele cu privire la statutul Saarului 
continuă să existe și după conversațiile fran- 
co-germane de la Laden-Badcn care, precum 
se știe nu au dus la nici un rezultat. Ultimul 
a luat cuvîntul în ședința de dimineață can
celarul Adenauer, cate răspunzînd deputatu
lui social-democrat Mommer, a afirmat că cu 
prilejul negocierilor duse la Paris în proble
ma Saarului, ei a refuzat să se angajeze a- 
supra unei soluții definitive în problema 
Saarului.

In întreaga Germanie au loc mitinguri și 
demonstrații. La Miinchen a avut loc un 
miting de protest împotriva ratificării acor
durilor de ia Paris la care au participat 
40.000 de oameni ai muncii. La Bremerhaven 
a avut loc un miting organizat de Uniunea 
sindicatelor din Germania occidentală la 
care au participat 5.000 de muncitori din 
marile întreprinderi din oraș. La Hamburg 
a avut loc o retragere cu torțe organizată 
de 5.000 tineri din oraș, care au purtat lo
zinci prin care poporul german era chemat 
la luptă împotriva remiiitarizării Germaniei 
occidentale.

dimineții de 25 februarie au avut loc în 
toate marile localități dan Saar mitinguri 
și demonstrații care s-au desfășurat sub lo
zinca „Pentru majorarea cu 15 la sută a 
salariilor, pentru pace și libertate". Sin
dicatul unitar din Saar a primit o telegramă 
de solidaritate din partea Uniunii Sindica
telor Libere Germane.

posibil pentru a înfăptui reunificarea Ger
maniei pe baze democratice și pașnice. El a 
propus guvernelor S.U.A., Angliei și Franței 
să înceapă tratative cu privire la ținerea încă 
in 1955 a unor alegeri libere pe întreaga 
Germanie. Pentru a contribui la soluționarea 
cît mai grabnică a problemei ținerii unor a- 
legeri pe întreaga Germanie, guvernul so
vietic a venit in întîmpinarea dorințelor ce
lorlalte trei puteri și ale guvernului Repu
blicii Federale și a acceptat instituirea unui 
control internațional asupra alegerilor.

Uniunea Sovietică nu formulează nici un 
fel de condiții pentru reunificarea Germa
niei, în afara uncia singure și anume ca 
Germania unificată să lie un Stat iubi
tor de pace și democrat și să nu intre in 
blocuri militare îndreptate împotriva Uniunii 
Sovietice sau a vreunul alt-stat din apus sau 
răsărit".

In încheierea scrisorii se spune că lupta 
tineretului german pentru reunificarea Ger
maniei pe baze pașnice și democratice „se 
va bucura întotdeauna de simpatia și spriji
nul poporului sovietic”.

răspundere sporită pentru menținerea și în-* 
tărirea păcii.

Prezidiul Adunării Naționale a Republicii 
Cehoslovace, acord'nd o înaltă prețuire Ini
țiativei nobile a Sovietului Suprem al Uniu
nii Republicilor Sovietice Socialiste, se ală
tură intrutotul propunerilor făcute de-aco
sta. Prezidiul Adunării Naționale a Ceho
slovaciei este convins că legături directe în
tre parlamentele diferitelor țări, schimbul de 
delegații parlamentare și cuvîntări rostite 
de delegații parlamentare ale unei țări în 
parlamentul altei țări pot ajuta în mare mă
sură eforturile popoarelor tuturor țărilor în 
opera de asigurare a unui viitor pașnic în 
întreaga lume.

o Echipele participante la campionatul 
categoriei A de fotbal își continuă duminică 
pregătirile în vederea deschiderii . popularei 
competiții, care va avea loc la 6 martie.

In Capitală, cu începere de la ora 15,30, 
echipa Locomotiva Grivița Roșie va înlîlni 
pe stadionul din Giulești echipa Flacăra Cîm- 
pina. Echipa Dinamo București va juca din 
nou în provincie, la Ploești, unde va întîlni 
echipa Flacăra. Un interesant meci de an
trenament va avea loc la Constanța intre 
noile echipe promovate in prima categorie, 
Progresul București și Locomotiva P.C.A, 

(Agerpres)

orele 20: Cu sare și piper; Echipa artistică a 
C.C.A. (sala din strada Uranus nr. 6) orele 19,30: 
Cu cîntec înainte; Circul de Stat, orele 20,00: Pri
mul spectacol.

CINEMATOGRAFE: Patria, București: Aventu
rile vasului Bogatîr ; Republica, Lumina: Ne-am 
întîlnit undeva; I. C. Frimu: Expresul de Nurn- 
berg; Gelozia, bat-o vina; înfrățirea între po
poare: Nunta n-a avut loc; Maxim Gorki: Cehov; 
Amicul meu Pierre și un film de desen animat; 
Tineretului, Flacăra: Dama cu camelii; Timpuri 
Noi: Crăiasa broscuță; Ursuleții' lacomi; Actuali
tatea în imagini; Noutățile zilei; Victoria: Suflete 
zbuciumate; Gh. Doja; Sadko; Alex. Popov: Mi. 
kluho Maklai; 8 Martie: Alexandru Nevski; Vasile 
Roabă, T. Vladimirescu: Ordinul Anna; Unirea, 
23 August: Desfășurarea ...Și Ilie face sport; Cul
tural: Stele vesele; Constantin David: Caut o ne
vastă; Alex. Sahia: Roma orele 11; Aurel Vlaicu: 
Castelul de că'-ți; Munca; Chestiunea- rusă; Arta: 
Alarmă la ciic; Popular: Fanfan la Tulipe; M. 
Eminescu: Antilopa de aur: Miorița: Jucătorul de 
rezeryă; Moșilor: Amiralul Nahimov;

a Filarmonicii de Stat din București. In pauză: 
,,Cine-i amicul?" lectură-ghicitoare, cu perso
naje din opera lui Caragiale; 14,00 Radio Magazin; 
16,00; Concert popular. 16,45: Muzică ușoară de 
compozitorul sovietic Tulikov; 21,00: Concert de
estradă, în program: Vals de concert de Alfred 
Mendelsohn, „Cintecul iubirii dititîi" de Rauu 
Dragan; cintecul „Te voi iubi totdeauna" de Ca- 
rola Henri, fragmente din opereta „Silvia" de 
Kâlmann; un Vals de Recimensky; canțonetele 
,,Maria" și „Soarele meu" de Di Capua; Duet din 
opereta „Paganini" de Lehar; Vals imperial de 
Johann Strauss; Potpuriu de melodii de Grieg, 
aranjate de Uibach; 22,40: Muzică din opere.e;
23,26: Simfonia I.a în Mi bemol major de Bo
rodin. Cintă Orchestra Simfonică de Stat a Uni
unii Sovietice. Dirijoi Konstantin Ivanov; 0.05— 
1.00: Muzică de dans.

Ascultați buletinele de știri și radio jurnale la 
orele: Programul I: 6.30, 1*3.00, 21.30, 22.30; Pro
gramul II: 8.30, 13.50, 15.00 24.00
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